
رئیس انجمن داروســازان ایران ضمن اشاره به 
اجرای طرح دارویــاری و لزوم تامیــن به موقع 
منابع اجرای آن، درعین حال گفت: بر اثر احکام 
و مداخــات نهادهای غیرتخصصــی رخ داد، با 
افزایش بی رویه تعداد داروخانه ها مواجه شده ایم 
و اقتصاد داروخانه ها از چند جهت مورد لطمه قرار 

گرفته است.
شــهرام کانتــری خاندانی درخصــوص تاثیر 
اجرای طرح دارویاری بــر روند کاری و اقتصادی 
داروخانه ها، گفــت: بعد از اتفاقی کــه در مورد 
آیین نامه قبلی داروخانه ها بر اثر احکام و مداخات 
نهادهای غیرتخصصی رخ داد، با افزایش بی رویه 
تعــداد داروخانه هــا مواجــه شــدیم و اقتصاد 

داروخانه ها از چند جهت مورد لطمه قرار گرفت.
وی به شرایط قبل از اجرای طرح دارویاری اشاره 
کرد و افزود: علیرغم جهش بی سابقه ارز، کماکان 
برای صنعــت دارو ارز دولتی پرداخت می شــد 
و قیمــت دارو نیز بر مبنای همان ارز محاســبه 
می شد. به همین دلیل قیمت دارو نسبت به سایر 
کالاها غیرواقعی و بســیار پایین نگه داشته شده 

بود. صندوق داروخانه ها ضعیف شده بود و عما 
درآمد داروخانه ها با تورم واقعی امکان همراهی 
نداشت و همین ســبب شــده بود داروخانه ها 
امکان ادامه فعالیت نداشــته باشند و در شرایط 

ورشکستگی قرار گیرند.
او تاکید کــرد: اگر طــرح دارویــاری منجر به 
اصاح قیمت داروها نمی شــد، بالغ بر ۹۰ درصد 
داروخانه های کشور به سمت ورشکستگی مطلق 
می رفتند. طرح دارویاری از این جهت که توانست 
قیمت دارو را نســبت به قبــل واقعی تر کند، به 
صنعت داروسازی کشور کمک کرد و از این جهت 
طرح مثبتی بــود اما از طرفی هــم طرح اکنون 

عارضه دیگری ایجاد کرده است.
وی بــا بیان اینکــه درحال حاضــر منابع طرح 
دارویاری به موقع تامین نمی شود، تصریح کرد: 
در مقاطعی داروخانه های بخش خصوصی حدود 
۱۰ تا ۱۵ هــزار میلیارد تومــان از دولت طلب 
دارند و منابع به موقع اختصاص داده نمی شــود 
که ســبب شــده گردش مالــی داروخانه ها با 
مشــکل مواجه شــود. کانتری توضیح داد: در 

داروخانه های بخش خصوصــی ماهیانه حدود 
۳.۵ هزار میلیارد تومان اســناد تولیــد و برای 
ســازمان های بیمه گر ارسال می شــود که آنها 
بررسی می کنند و سپس در نوبت پرداخت قرار 
 می گیرد تا سازمان برنامه و بودجه منابع مربوطه

 را تخصیص دهد.
او عنوان کرد: هر یک ماه کــه در تامین منابع و 
پرداخت ها تاخیر شــود حدود ۳.۵ هزار میلیارد 
تومان تنها در این بخش به طلب داروخانه ها اضافه 
می شود و این درحالی است که ماهیانه حدود ۳ 
هزار میلیارد تومان هم سازمان های بیمه گر باید 
از محل منابع خودشــان به داروخانه ها پرداخت 
کنند؛  بنابراین در هر مــاه حدود ۶ هزار میلیارد 
تومان بدهی مجموعه دولت شامل بیمه و سهم ارز 

به طلب داروخانه های خصوصی اضافه می شود.
رییس انجمن داروســازان ایران گفت: بر اساس 
آخرین آمار موجود در حال حاضر ۱۵ هزار و ۷۰۰ 
داروخانه در سطح کشور فعال است که حدود هزار 
داروخانه متعلق به دولت یا نهادهای عمومی است 

و مابقی داروخانه های بخش خصوصی است.

مدیرکل دفتر مشــاوره و امور روانشناختی معاونت 
سامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور جزئیات 
ارائه خدمات روانشناسی و مشــاوره این سازمان به 
دهک های پایین درآمدی را تشــریح کرد. معصومه 
توکلی با بیان اینکه ارائه خدمات تخصصی مشاوره در 
قالب مراکز غیردولتی تحت نظارت سازمان بهزیستی 
از سال ۱۳۸۱ شروع شده است، اظهار کرد: با توجه به 
اینکه بخشی از جامعه توان پرداخت هزینه های مشاوره 
بخش غیر دولتی را ندارند به جهت تسهیل دسترسی 
این گروه به خدمات مشاوره، برنامه یارانه مراکز مشاوره 
)یاری برگ مشاوره( از سال ۱۳۸۵ طراحی و اجرا شد 

و هرساله این برنامه تقویت می شود.
وی هــدف از ارائــه خدمــات تخصصی مشــاوره و 
روانشناختی برای خانواده های بی بضاعت و دهک های 
پایین درآمدی را ارتقای سامت روان آنها عنوان کرد 

و گفت: یکی از گروه های بهره مند از این خدمات، زنان 
سرپرست خانوار هستند که با توجه به نوع مشکل این 
زنان، خدمات روانشناختی در حوزه های اصاح روابط 
خانوادگی و فرزندپروری، سازگاری با شرایط زندگی 
فعلی، افزایش مهارت های زندگی و استقال در ابعاد 
مختلف آن، بررسی مشکات روانشناختی کودکان آنها 
و... به آنها ارائه می شود. لازم به ذکر است گروه های فوق 
می توانند از یاری برگ برای دریافت خدمات مشاوره 
استفاده کنند. مدیرکل دفتر مشاوره و امور روانشناختی 
معاونت ســامت اجتماعی سازمان بهزیستی تاکید 
کرد: همچنین خدمات غربالگــری رایگان اضطراب 
کودکان ۵ تا ۶ ساله برای تمامی کودکان انجام می شود 
و در صورت تشخیص اضطراب بالاتر از سطح متوسط 
در فرزندان عضو خانواده های دهک های پایین درآمدی 
از جمله زنان سرپرست خانوار، حداقل ۴ جلسه مشاوره 

رایگان برای آنها انجام می شود. توکلی افزود: همچنین 
برای زنان سرپرست خانوار و فرزندان آنان )در صورت 
نیاز و تمایل(، دوره های آموزشــی مهارت آموزی )از 
قبیل مهارت های زندگی، آموزش پیــش از ازدواج، 
مهارت های فرزندپروری، آموزش روابط زوجین، حل 

تعارض و...( برگزار می شود.
به گفته توکلی و با توجه به آمار ۲۵ درصدی اختالات 
روانی در دنیا و نیاز جامعه به خدمات تخصصی مشاوره 
روانشناختی و نیز با توجه به بالا بودن هزینه مشاوره 
)به دلیل نیاز به مراجعات متعدد بر اساس پروتکل های 
درمانی مختلف که می تواند از ۱۲ جلســه در درمان 
شناختی رفتاری تا ۲۵ جلسه در طرحواره درمانی و 
یا بیشتر در درمان های تحلیلی و روانکاوی ادامه یابد( 
ضروری است این خدمات تحت پوشش بیمه پایه قرار 

گیرد تا همه افراد جامعه از آن بهره مند شوند.

مراسم اختتامیه شانزدهمین جشنواره ملی موسیقی 
نواحی ایران شامگاه سه شنبه دوازدهم دی با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســامی در تالار رودکی تهران برگزار 
شد. آیین پایانی شانزدهمین جشنواره ملی موسیقی 
نواحی ایران شامگاه با حضور محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، محمود سالاری معاون امور 
هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، امیرحسین سمیعی 
مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، 
محمد اله یاری مدیرعامل بنیاد فرهنگی هنری رودکی 

در تالار رودکی تهران برگزار شد.
در ابتدای این مراسم پس از تاوت آیاتی از قرآن کریم و 
پخش سرود ملی جمهوری اسامی ایران نماهنگی به یاد 
شهدای حادثه تروریستی کرمان پیش روی مخاطبان 

قرار گرفت و پس از صحبت های ابتدایی رسالت بوذری 
به عنوان مجری برنامه، گــزارش تصویری از برگزیده 
اجراهای جشنواره موسیقی نواحی و بخش پژوهشی این 
رویداد برای حاضران در برنامه پخش شد. اجرای قطعاتی 
از موسیقی منطقه سیستان و بلوچستان با هنرمندی 
عیسی بلوچ نوازنده دونلی و داود بامری نوازنده دهلک 
بخش بعدی مراسم اختتامیه شانزدهمین جشنواره 
ملی موسیقی نواحی بود. پخش مصاحبه های تصویری 
با محمود ســالاری معاون امور هنری وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی، امیرحسین ســمیعی مدیرکل دفتر 
موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی و محمدعلی 
مرآتی دبیر شانزدهمین جشنواره ملی موسیقی نواحی 
بخش دیگری از این مراســم را تشــکیل می داد. در 

بخش بعدی مراسم اختتامیه شانزدهمین جشنواره 
ملی موسیقی نواحی گزارش تصویری از فعالیت های 
شورای سیاستگذاری مرحله اول در استان ها به نمایش 
درآمد. این درحالی است که عاشیق امیرمحمدی هم 
به اجرای قطعاتی از موسیقی منطقه آذربایجان شرقی 
پرداخت. قدردانی از مدیران کل اســتان های میزبان 
مرحله اول شانزدهمین جشنواره ملی موسیقی نواحی 
به نمایندگی از ۵ منطقه برگزارکننده قسمت دیگری 
از برنامه اختتامیه بود که در این بخش از پیام احمدی 
مدیرکل و شهرام فرجی معاون هنری اداره فرهنگ و 
ارشاد اسامی استان چهارمحال و بختیاری، پوریا جالی 
سرپرست و جمال برفی معاون هنری اداره فرهنگ و 

ارشاد اسامی استان کرمانشاه قدردانی شد.

شانزدهمین جشنواره موســیقی نواحی با اهدای 
نشان هنری درجه یک به پنج هنرمند پیشکسوت 
به کار خود پایان داد. مراسم اختتامیه شانزدهمین 
جشنواره موســیقی نواحی در تالار رودکی برگزار 
شد. این مراسم با یادی از شهدای حمله تروریستی 
کرمان آغاز شد. بخش بعدی این مراسم به اجرای 
هنرمندان سیستان و بلوچستان اختصاص داشت. 
در این اجرا عیســی بلوچ دونلی و داوود یاســری 
دُهُلک نواخت. آنها دو قطعه نواختند که قطعه اول 

را به شهدای کرمان تقدیم کردند.
در ادامه ویدیویی پخش شد که در آن معاون هنری 

وزیر ارشاد، مدیرکل دفتر موسیقی و دبیر جشنواره 
به ذکر نکاتی درباره این رویداد پرداختند. در ادامه 
عاشیق امیر محمدی از اســتان آذربایجان شرقی 

روی صحنه آمد و دقایقی برای مخاطبان نواخت.
تقدیر از مدیران کل پنج استانی که جشنواره در مرحله 
اول در این استان ها برگزار شد. پیام احمدی مدیرکل 
استان چهارمحال و بختیاری و شهرام فرجی معاون 
هنری اش، پوریا جالی سرپرســت اداره کل ارشاد 

استان کرمانشاه و جمال برفی معاون هنری اش.
بخش بعدی این مراســم به تقدیر و اهدای نشان 
درجه یک هنری به پنج استاد پیشکسوت موسیقی 

نواحی اختصاص داشت. محمد قیوم امینی خلیلی ها 
آوازخوان موسیقی خراسانی، فرامرز رستمی ترانه 
خوان شمال خراسان، خداداد صحرا روشن نوازنده 
قوشمه شــمال خراســان، مجتبی خان قیطاقی 
نوازنده دوتار شمال خراسان و علی پویانیا آوازخوان 
موسیقی بویراحمدی؛ پنج هنرمندی بودند که در 
این مراسم نشان درجه یک هنری را دریافت کردند.

بخش پایانی این مراسم اهدای حکم دبیر دوره بعدی 
جشنواره موسیقی نواحی به محمدعلی مرآتی بود. 
به این ترتیب محمدعلی مرآتی دبیر دوره هفدهم 

جشنواره موسیقی نواحی خواهد ماند.

ارائهخدماتروانشناسیبهدهکهایپاییندرآمدیافزایشبیرویهتعدادداروخانهها

انتقادوزیرازکمکاریدرموسیقینواحی

اهداینشاندرجهیکهنریبه۵استادبرجسته

پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2958|   پنج شنبه 21  دی ماه 1402 |  28 جمادی الثانی 1445 | 11  ژانویه  2024 |  4 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:

افزایشمعافیتمالیاتی
خانوادههایپرجمعیت

کاهشقیمتمسکن
در۱۲منطقهتهران

محدودیتیدرفروش
نانوجودندارد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ضرروت کنترل 
حجم نقدینگی

تورم نتیجه افزایش حجم 
نقدینگی اســت. می دانیم 
که یکی از اصلی ترین دلایل 
افزایش تورم، رشد نقدینگی 
است و از آنجایی که نقدینگی روزانه افزایش پیدا 
می کند به همین دلیل نرخ تورم در کشور نیز بالا 
است. بنابراین تا زمانی که حجم نقدینگی کنترل 
نشود نمی توان انتظار داشت که تورم کاهش یابد. 
از سوی دیگر باید توجه داشته باشیم که نقدینگی 
به تنهایی عاملی برای افزایش تورم نیســت و از 
دیدگاهی خود معلول به حساب می آید. به بیانی 
دیگر افزایش تورم، کاهش تولید و دست به دست 

شدن کالاها نیاز به...

  علی قنبری، اقتصاددان 
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وزیر ارتباطات:

درفیلتر»گوگلپلی«
میتوانتجدیدنظرکرد

ضریب فزاینده نقدینگی در پایان آذر ماه کاهش یافت

تداوم  روند  نزولی رشد  پایه  پولی
صفحه3
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تولید انبوه دانش بنیان در صنایع بزرگ
همکاری  های   فناورانه   شکل   می گیرد

وزیر ارتباطــات و فناوری اطاعات گفــت: درباره 
دستگاه های پیام رسان تصمیمی که گرفته شد این 
است که تا زمانی که پاسخگو نباشند امکان بازگشایی 
مجدد آنان نیســت. اما ورای آن، درباره بســیاری 
پلتفرم ها از جمله »گوگل پلــی« و نظایر آن امکان 
تجدیدنظر وجود دارد. ما دو بار اقــدام کردیم و به 
تعیین مصادیق بردیم اما مخالفت شده است. باز هم 
می بریم تا ان شاالله نتیجه دهد. اما بحث کلی به دبیر 
شورای عالی فضای مجازی مربوط می شود و دارند 
این مسئله را پیگیری می کنند. عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات در پایان جلسه هئیت 
دولت با حضور در جمع خبرنگاران درباره بازنگری در 
سیاست مسدودسازی پلتفرم ها گفت: این ماموریت 
را آقای رئیس جمهور به دبیر شــورای عالی فضای 
مجازی ســپردند. در حکم ایشان هم درج شده که 
بازنگری در سیاســت های مسدودســازی صورت 
بگیرد و ما هم در این زمینه پیگیر هستیم.  وی درباره 
اینکه بالاخره دولت در زمینه مسدودسازی ها نقش 
دارد اما دولتی ها نقشی را برای خود قائل نمی شوند، 
گفت: کارگروه مصادیق مجرمانه که بر اساس جرایم 
رایانه ای این وظیفه را برعهده دارد، زیر نظر دادستانی 
کل کشور است. این مجموعه ۱۲+۱ عضو دارد که ۱۲ 
عضو دیگر هم در مرکز فضای مجازی حضور دارند. 
شش عضو از دولت هســتند. دو نفر از نمایندگان 
مجلس، سازمان صدا و ســیما و سازمان تبلیغات 
اسامی و دستگاه های دیگر هم عضویت دارند. برای 
تصویب این موضوع نیاز به هفت رای اســت. حتی 
اگر همه دولت رای هم دهد باز همراهی نمایندگان 
مجلس و دستگاه های دیگر را می خواهد ما هم در 
آنجا پیگیری می کنیم تا درباره بعضی از پلتفرم هایی 
که می شود، تجدیدنظر صورت بگیرد. وزیر ارتباطات 
یادآور شد: درباره دستگاه های پیام رسان تصمیمی 

که گرفته شد این است که تا...



اقتصاد2
ایران

محدودیتی در فروش نان وجود ندارد
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای 
اساســی وزارت جهــاد کشــاورزی گفت: 
هیــچ محدودیتــی در تعــداد خریــد نان 
اعمال نشــده است و بازرســان وزارت جهاد 
 کشــاورزی نیز پیگیر تخلف نانوایان در این 

زمینه هستند.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، مسعود 
امرالهی، مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر 
کالاهای اساســی وزارت جهاد کشاورزی با 
تاکید بــر اینکه هیچ محدودیتــی در تعداد 
خرید نان اعمال نشــده اســت، گفت: اینکه 
گفته می شود با هر کارت بانکی فقط می توان 
۴ عدد نان خریداری کرد، کذب محض است و 
بدون شک با نانوایی های متخلف نیز برخورد 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: دســتورالعمل فــروش نان 
توسط اتحادیه های نانوایان وضع نشده است 
و ســکوت این اتحادیه به معنــای تأیید این 
امر نیســت. مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت 
بر کالاهای اساســی وزارت جهاد کشاورزی 
همچنیــن تصریح کــرد: توســط نهادها و 
مجموعه های دولتی هیــچ محدودیتی برای 
خرید نان ابلاغ نشده و بازرسان وزارت جهاد 
 کشــاورزی نیز پیگیر تخلف نانوایان در این 

زمینه هستند.
امرالهی در پایان گفت: بدون شک با استناد به 
قانون با هر واحد صنفی که با نصب پلاکارد یا 
بنر به این امر مبادرت کرده و اذهان عمومی 
را تشویق کند، برخورد قاطع صورت خواهد 

گرفت.

آغــاز پلاک گــذاری ملــی 
خودروهای مناطق آزاد

بر اســاس تصویب نامه هیئــت وزیران کلیه 
خودروهــای دارای مجوز تــردد در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی تــا پیش از تصویب این 
آیین نامه با پرداخت حقوق گمرکی و ســود 
 بازرگانــی مصوب و عــوارض متعلقه، پلاک 

ملی می شوند. 
به گزارش تســنیم، براســاس این آیین نامه 
اجرایــی خودروهایــی که تا پیــش از ابلاغ 
ایــن آیین نامه مجاز بــه تــردد در مناطق 
آزاد تجــاری و صنعتــی ویــژه اقتصــادی 
هستند مشــروط به پرداخت کلیه عوارض 
و بدهی هــای مربوطــه و حقــوق و حقوق 
 ورودی و معاونــت فنــی و پلاک گــذاری و 

واردات هستند.
مبنــای تعییــن ارزش خــودرو و حقــوق 
ورودی بز اســاس تبصــره 6 اصلاحی ماده 
واحــد قانونــی چگونگی محاســبه ســود 
گمرکی هســتند. مــاده 1- خودروهایی که 
تا پیش از ابلاغ این آیین نامــه مجاز به تردد 
در مناطــق آزاد تجــاری - صنعتــی و ویژه 
اقتصادی هستند، مشروط به پرداخت کلیه 
عوارض و بدهی های مربوط و حقوق ورودی 
 )مشــتمل بر حقوق گمرکی و سود بازرگانی 
مصــوب( و دارا بــودن معاینــه فنی متصل 
ســامانه ســیمفا، با رعایت قوانین مجاز به 
 پلاک گــذاری ملــی و واردات به ســرزمین 

اصلی هستند.
خودروهــای مســتثنی شــده از حکم بند 
)1( تفاهم نامــه مشــترک شــورای عالــی 
مناطــق آزاد تجــاری - صنعتــی و ویــژه 
اقتصــادی و گمــرک جمهوری اســلامی 
ایران به شــماره 1۴30/10/1۴002 تاریخ 
 10 خــرداد 1۴00 مشــمول حکــم ایــن 

ماده نیست.
مــاده 2- مبنای تعییــن ارزش خــودرو و 
حقوق ورودی بر اساس تبصره )6( اصلاحی 
مــاده واحــده قانــون چگونگی محاســبه 
و وصول حقــوق گمرکی، ســود بازرگانی و 
مالیات انواع خودرو و ماشــین آلات راه سازی 
وارداتــی و ســاخت داخل و قطعــات آن ها 
موضوع مــاده )12( قانون الحــاق موادی به 
 قانون ســاماندهی صنعت خــودرو مصوب

 1۴است.
ماده 3- پلاک گذاری ملــی و واردات خودرو 
موضوع این تصویب نامه به ســرزمین اصلی، 
توسط اشــخاص حقیقی و حقوقی منوط به 
اخذ تأییدیه آلایندگی ایمنی و خدمات پس از 
فروش از سازمان های حفاظت محیط زیست و 
ملی استاندارد ایران و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و رعایت ماده )10( قانون ساماندهی 
صنعت خودرو و با ثبت سفارش یا ثبت آماری 

بلامانع است. ‘’

اخبار

سخنگوی ســازمان امور 
مالیاتی گفــت: در لایحه 
مالیات بــر مجموع درآمد 
معافیت مالیاتی متناسب 
با تعداد اعضــای خانواده 

افزایش می یابد.
مهدی موحدی گفت: مالیات بــر مجموع درآمد 
در راســتای اهداف کلان و راهبردی سازمان امور 
مالیاتی و نظام مالیاتی کشور طراحی شده است و 
همه اتفاقاتی که در حوزه مالیاتی رقم می خورد اعم 
از اجرا و پیاده سازی قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان و بعد از آن مالیات بر عایدی سرمایه، 
خروجی خــودش را در یک نظــام مالیاتی جدید 
که نظام مبتنی بر مالیات ســتانی از جمع درآمد 

اشخاص است، نشان دهد.
وی در تشــریح این نوع مالیات گفــت: مالیات بر 
مجموع درآمد، مالیاتی است که مجموع درآمد های 
فرد را از مجاری مختلف درآمدی مورد محاسبه قرار 
می دهد و هزینه های قابل قبول را کســر می کند و 
آنچه که در نهایت باقی می ماند، مشــمول مالیات 
می شود. وی تاکید کرد: اگر آنچه از کسر هزینه ها از 
درآمد باقی می ماند عدد پایین تر از اعداد تعیین شده 
باشد اصلا فرد مشمول مالیات نشده و حتی مشخص 
کننده این است که فرد باید مورد حمایت های دولت 
و یارانه ها هم قرار بگیرد و اگر از یک حدی بیشــتر 

بود، مشمول مالیات خواهد بود.

موحدی درباره ارتبــاط مالیات بر مجموع درآمد و 
مباحث رفاهی خانواده از جملــه قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت گفت: زمانی که مالیات 
بر جمع درآمد را ایجاد می کنیم اولا یکی از اصول 
مهم مالیات ســتانی تجلی پیدا می کند و ظهور و 
بروز خودش را بیشتر از قبل نشان می دهد و آن هم 

رعایت عدالت مالیاتی است.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی تاکید کرد: رعایت 
عدالت مالیاتی به این معنی اســت که از افرادی که 
درآمد و توان پرداخــت کمتر دارند، مالیات کمتری 

گرفته شود و آن ها که درآمد بیشتری دارند، مالیات 
بیشتری بپردازند. وی افزود: نکته مهم دیگر ساماندهی 
به معافیت ها اســت. به عبارتی معافیت هایی که به 
صورت پراکنده در نظام مالیاتی ما وجود دارد، قرار بر 
این است همه یا بخش زیاد این معافیت ها جمع شود و 
در قالب معافیتی که به خانواده داده می شود، در اختیار 

خانواده ها قرار گیرد.
موحدی افزود: در این بین اگر فردی دارای فرزند 
و خانوار بیشتری باشــد از معافیت بیشتر مالیاتی 
برخوردار خواهد بود و اگر کسی افراد تحت تکفل، 

اعم از پدر یا مادر دارد طبیعتا هزینه ها افزایش پیدا 
می کند که این افزایش هزینه ها باید اثر خودش را 
در افزایش معافیت ها داشته باشد و به نوعی کمک 
می کند به رفــاه و افزایش خدمــات اجتماعی که 
به خانواده ها داده می شــود و به نوعی می تواند اثر 

مثبتی داشته باشد.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: 
برخــورداری از معافیت های پایه و مــازاد مالیاتی 
مشروط به شــروط مختلفی است که یکی از آن ها 
در حوزه خانواده است و اگر خانواده تعداد فرزندان 
بیشتری داشته باشد، معافیت های بیشتری شامل 
شــان می شــود. لایحه اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم 17 آبان ســال جاری به مجلس شورای 

اسلامی ارسال شده بود.
به گفته معاون پارلمانــی رئیس جمهور، از ابتدای 
استقرار دولت ســیزدهم اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم به عنوان شــاکله نظام مالیاتی کشور در 
دستور کار دولت قرار گرفت و در نهایت دولت لایحه 
اصلاح قانون مالیات های مستقیم را نهایی و تقدیم 

مجلس شورای اسلامی کرد.
از مهمترین اصلاحات مورد نظــر دولت در لایحه 
مذکور می توان به تغییر روش مالیات ستانی از نظام 
منبع محور به مالیات مجموع درآمد، همسوسازی 
ابزار مالیات با سیاســت های جمعیتی، ساماندهی 
معافیت ها، ایجاد ارتباط مؤثر و سازنده میان نظام 
مالیاتی کشور و نظام حمایتی دولت و پیاده سازی 
وضع مالیات بر مجموع درآمد اشــخاص حقیقی 

است.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:

افزایش معافیت مالیاتی خانواده های پرجمعیت

کاهش قیمت مســکن در ۱۲ 
منطقه تهران 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران در آذرماه متوسط 
قیمت مسکن در 12 منطقه تهران نسبت به آبان ماه 
کاهش یافته است. بیشترین کاهش با 10 میلیون 
مربوط به منطقه 1۹ اســت. بررسی آمار مرکز آمار 
ایران از تحولات بازار مسکن مناطق 22گانه تهران 
در آذرماه امسال، حاکی از آن است که در 12 منطقه 
متوسط قیمت در مقایســه با ماه قبل از آن کاهش 
یافته اســت. در منطقه 2 متوسط قیمت با کاهش 
حدود ۴ میلیون تومانی از 126 میلیون تومان آبان ماه 
امسال به 122 میلیون تومان در آذرماه رسیده است. 
در منطقه 3 کاهش قیمت حدود 6 میلیون تومان 
بوده است. در منطقه 5 که بیشترین معاملات مسکن 
را با 5۴۹ فقره به خود اختصاص داده کاهش قیمت 
مســکن 3 میلیون تومان به ازای هر مترمربع بوده 
است. در منطقه 1۴ متوسط قیمت از 66.2 میلیون 
به 5۹ میلیون تومان کاهش یافته است. بیشترین 
کاهش قیمت مربوط به منطقه 1۹ اســت؛ در این 
منطقه قیمت مسکن از 50 میلیون تومان به حدود 

۴0 میلیون تومان کاهش یافته است.

تجارت ایران بــه بیش از ۸.۵ 
میلیارد دلار رسید

مجموع تجارت )صادرات و واردات( ایران با ترکیه 
در ۹ ماهه سال جاری به بیش از ۸.5 میلیارد دلار 
رسیده است. به گزارش روابط عمومی گمرک ایران، 
رضوانی فر با اعلام این خبــر گفت: در این مدت 6 
میلیون و ۴00 هزار تن کالا به ارزش 3 میلیارد و 
300 میلیون دلار به ترکیه صادر شده است که به 
لحاظ وزن 12.5 درصد افزایش و از حیث ارزش 15 
درصد کاهش داشته است. وی در خصوص میزان 
واردات از کشور ترکیه در ۹ ماهه سال جاری افزود: 
در این مدت 3 میلیون تن کالا به ارزش 5 میلیارد و 
300 میلیون دلار وارد کشور شده است که به لحاظ 
وزن 12 درصد و از حیث ارزش 17 درصد رشــد 
نشــان می دهد. به گفته وی عمده اقلام صادراتی 
کشورمان به ترکیه در این مدت شامل گاز طبیعی، 
اوره، آلومینیوم، شمش آهن و قیر و عمده کالای 
وارداتی، روغن آفتابگردان، شمش طلا و ذرت دامی 
بوده است. رضوانی فر با اشاره به اینکه حجم ترانزیت 
مبادله شده بین ایران و ترکیه در ۹ ماهه سال جاری 
یک میلیون و 600 هزار تن بوده است، افزود: میزان 
ترانزیت در مدت زمان یاد شده از مبدا ترکیه یک 
میلیون تن و میزان ترانزیت از کشورمان به مقصد 
مرزهای ترکیه 600 هزار تن بوده است که عمدتاً از 
مرزهای بازرگان، سرو و پلدشت انجام شد. معاون 
وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران گفت: در ۹ 
ماهه سال جاری حدود 2۸0 هزار دستگاه کامیون 
از مرزهای دو کشــور تردد کردند که از این تعداد 
122 هزار دســتگاه کامیون های خروجی و 156 

هزار دستگاه کامیون های ورودی بودند.

صادرات تخم مــرغ دو برابر 
افزایش یافت

رئیس هیئت مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: 
بنابر آمار از ابتدای سال 110 هزارتن تخم مرغ صادر 
شده که این میزان دو برابر کل صادرات سال گذشته 
است. ناصر نبی پور رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ 
تخم گذار گفت: قیمت کنونی هرکیلو تخم مرغ درب 
مرغداری ۴۸ هزارتومان است که کماکان کمتر از 
قیمت تمام شده عرضه می شود. او قیمت منطقی 
هرکیلو تخم مرغ را 56 هزارتومان اعلام کرد و افزود: 
علی رغم پیگیری های مکرر مبنی بر اصلاح قیمت 
تخم مرغ، اما هنوز این موضوع به جایی نرسیده است. 
ناگفته نماند از ابتدای فروردین تاکنون متوســط 
قیمت هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری ۴2 هزار و 
160 تومان بوده، درحالیکه نرخ مصوب ۴7 هزار و 
300 تومان است. نبی پور ادامه داد: بنابر آمار روزانه 
3 هزار و 600 تا 3 هزار و 700 تن تخم مرغ در کشور 
تولید می شود که این میزان مازاد بر نیاز کشور است. 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار تهران با 
بیان اینکه پتانسیل تولید یک میلیون و 500 تا یک 
میلیون و 600 هزارتن تخم مرغ با زیرساخت های 
فعلی وجود دارد، افزود: برآورد ها حاکی از آن است 
که تولید تخم مرغ تا پایان ســال بــا 100 هزارتن 
افزایش نسبت به ســال قبل به یک میلیون و 300 
هزارتن برسد و همواره برای سال آینده به بالای این 
رقم برحسب برنامه ریزی ها خواهد رسید. او درباره 
آخرین وضعیت صادرات تخم مرغ گفت: بنابر آمار از 
ابتدای ســال تاکنون 110 هزارتن تخم مرغ صادر 
شده که این میزان 2 برابر مدت مشابه سال قبل است. 
نبی پور گفت: با توجه به پتانسیل تولید تخم مرغ توان 
صادرات تا 250 هزارتن در کشور وجود دارد و امسال 
در صورت صدور مجوز، توان و امکان صادرات تا 150 

هزارتن وجود دارد.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2958 پنج شنبه 21 دی ماه1402

رئیس کمیســیون عمران مجلــس گفت: دولت 
توانســت برای تأمین مالی ساخت مسکن، مجوز 
تهاتر فروش نفت با سازندگان تا سقف 2 میلیارد و 
200 میلیون دلار را از رهبر معظم انقلاب اخذ کند. 
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران 
مجلس در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: رویکرد ما 
این است که ســالانه یک میلیون مسکن ساخته 
شود در حال حاضر نیز ساخت بیش از 1.۹ میلیون 
واحد مسکونی ذیل قانون جهش تولید مسکن آغاز 
شده است که میزان پیشرفت فیزیکی آنها به طور 

متوسط بالای 30 درصد است.
وی با بیان اینکه مشکل تأمین زمین برای اجرای 
پروژه های مســکنی نداریم و برای بیش از 2.5 
میلیون مسکن که بیشتر از نیاز فعلی است، زمین 
تهیه شــده افزود: در قانون جهش تولید مسکن 
آمده که رئیس جمهور به عنوان رئیس شــورای 
عالی مســکن باید هر دو ماه یک بار جلسات این 
شورای عالی را برگزار کند که در حال حاضر آیت 
الله رئیسی هر ماه این نشست ها را برگزار می کند 
و نشــان دهنده توجه دولت به بخش مســکن و 
ساخت و ساز واحدهای مسکونی است. همراهی 

و پای کار بودن دولت، قابل تحسین است. رئیس 
کمیسیون عمران مجلس به افزایش قیمت نهاده 
های ساختمانی اشــاره و تصریح کرد: 25 درصد 
قیمت مسکن به مصالح ســاختمانی برمی گردد 
و سبب شده تا قیمت ساخت مسکن افزایش یابد 
لذا باید بســته حمایتی برای تأمین مسکن اقشار 
آسیب پذیر تعریف کرد. اقدام خوب شورای پول 
و اعتبار برای تسهیلات ساخت مسکن 1۸ درصد 
تعیین شده که 5 درصد کمتر از نرخ مصوب این 
شورای برای تسهیلات بانکی است؛ اما با این حال 
باز هم نرخ ســود 1۸ درصدی تسهیلات مسکن 
برای برخی اقشار بالاســت و باید به کمتر از این 
 رقم برســد درنتیجه باید منابع دیگری به دولت 

داده شود.
وی با اشــاره به اخذ مجوز دولــت از رهبر معظم 
انقلاب برای اســتفاده از ظرفیــت تهاتر نفت در 
ساخت مســکن گفت: ســقف فروش نفت برای 
تأمین مالی مســکن، بیــش از 2 میلیارد و 200 
میلیون دلار است که سازنده ها و تولیدکنندگان 
مسکن داده می شود؛ همچنین بحث تهاتر زمین 
های دولتی با انبوه سازان است به این صورت که 

زمین به انبوه ساز داده می شود و سازنده با منابع 
خودش اقدام به مسکن سازی می کند در مقابل هر 
یک از طرفین )دولت و انبوه ساز( بر اساس میزان 
قدر الســهم خود، از واحدهای مسکونی ساخته 

شده برمی دارند.
رضایی کوچی با تأکیــد بر اینکه نــگاه دولت و 
حاکمیت به توسعه مسکن سازی به سمت سواحل 
است اعلام کرد: انتقال ساخت شــهرها در کنار 
سواحل اهمیت بالایی دارد و حدود 20 شهر جدید 
در مناطق ســاحلی عمدتا جنوبی جانمایی شده 
است و می توانیم جمعیت را به کنار دریاها منتقل 
کنیم؛ ما مسکن مهر که 50 هزار میلیارد تومان در 
بیش از یک دهه قبل خط اعتباری بانک مرکزی 
به دولت را به عنوان تأمین مالی در اختیار داشت، 
فقط 2 میلیونواحد ســاخیتم اما دولت سیزدهم 
نیز 200 هزار واحد باقی مانده را در حال تکمیل 
و ساخت است که نشــان می دهد مسکن سازی 
کار سخت و زمان بری است با این حال دولت در 
حال زحمت کشیدن اســت و با وجود تنگناهای 
اقتصادی ای که هست، دولت پای کار است و تنها 
گیر ما در این میان، بانک ها هستند که نگاهشان 

به تسهیلات، تجاری است؛ البته رئیس جمهور در 
یکی از جلسات شورای عالی مسکن اولتیماتوم به 
بانک های عامل اعطای تسهیلات مسکن داده اند 
با این حال باز هم برخی بانک ها تمکین نکرده اند 

که دولت باید برای آن فکری کند.
نماینده مــردم جهرم در مجلــس درباره جریمه 
مالیاتی بانک های که تسهیلات مسکن را پرداخت 
نکرده اند اظهار داشت: این اقدام برای بهتر شدن 
شرایط اعطای تسهیلات مسکن از سوی بانک ها، 
قطعا مؤثر است. رئیس کمیسیون عمران مجلس 
درباره اقدامات دولت در حوزه توسعه حمل و نقل 
هوایی نیز با اشاره به عمر بالای ناوگان هوایی کشور 
اظهار کرد: این در حالی است که تعداد ناوگان کم 

است و باید تعداد هواپیماها افزایش یابد.
دولت در حال کمک برای خرید هواپیما از سوی 
ایرلاین هاست؛ اخیرا هم تعدای هواپیما وارد شده 
است اما چون قبلی ها قدیمی هســتند، با ورود 
هواپیماهای جدید، قدیمی هــا از رده خارج می 
شوند. به گفته این نماینده مجلس یازدهم، دولت 
سیزدهم تا کنون توانسته 50 فروند هواپیما وارد 

کشور کند و باز هم این روند ادامه دار خواهد بود.

بر اســاس گزارش ها طی دو سال گذشــته بیش از دو 
میلیون نفر بیمه اجباری و اختیاری در کشــور به ثبت 
رسیده و 700 هزار اشــتغال خالص در تابستان امسال 
ایجاد شده است. طبق اعلام معاونت اشتغال وزارت کار از 
ابتدای سال تا پایان مهر ماه جاری 550 هزار نفر کد بیمه 

اجباری و حرف و مشاغل جدید به ثبت رسیده است.
به گزارش ایســنا، طی روزهای اخیر مرکــز آمار ایران 
به عنوان مرجع رســمی نرخ بیکاری فصل پاییز را 7.6 
درصد اعلام کرد که کمترین میزان در طول ســالهای 
پس از انقلاب بوده اســت و در مقایســه با نرخ بیکاری 
فصل تابســتان که 7.۹ درصد بود کاهش 0.6 درصدی 

را نشان داد.
کاهشی شدن نرخ بیکاری در پاییز 1۴02 درحالی رخ 
داده اســت که برخی از کســب وکارها به دلیل فصلی 
بودن با کسادی و رکود مواجه می شوند. در پاییز 1۴02 
به میزان ۴1.5 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر 
اقتصادی فعال بوده اند یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران 
قرار داشتند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی نیز 
از افزایش 0.5 درصدی این نرخ نسبت به فصل مشابه 

سال قبل حکایت دارد.
بر اساس گزارش ها طی ۹ ماهه سال 1۴02 میزان ایجاد 
اشتغال روند مناسبی را طی کرده و بیش از ۹70 هزار 
فرصت شــغلی در کشور ایجاد شــده است. همچنین 
نزدیک به ۹0 درصد از تعهد ایجاد اشــغال سالانه یک 
میلیون نفری دولت ســیزدهم در سال 1۴02 محقق 
شده است. در همین راستا سید صولت مرتضوی ـ وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی - با اشاره به تحقق وعده دولت 
در ایجاد بیش از یک میلیون شغل گفته است: در دو سال 
گذشته دولت بیش از تعهد ایجاد اشتغال یک میلیون در 
سال عمل کرد و این آمار بر اساس سامانه رصد اشتغال 
در وزارت کار، مراکز پژوهشی و سازمان تأمین اجتماعی 

است.
وی با بیان اینکه در دو سال گذشته بالای 2 میلیون بیمه 
اجباری و اختیاری داشته ایم، افزود: بیمه اجباری یعنی 

کارفرما نیروی کار را جذب و او را بیمه کرده اســت. در 
تابستان امسال نیز 700 هزار اشتغال خالص به روایت 

مرکز آمار ایران ایجاد شده است.
به گفته مرتضوی، وزارت کار تنظیم گر ایجاد اشتغال است 
و فعالیت در بخش ساخت مسکن، اشتغال دانش بنیان، 
حذف زوائد دست  و پاگیر برای صدور مجوز کسب وکار و 
ارائه تسهیلات باعث  شده دولت با افتخار اعلام کند که 
به تعهد خود در زمینه ایجاد اشتغال عمل کرده است. 
آن طور که وزیر کار گفته تا پایان سال 150 همت برای 
ایجاد اشــتغال از محل منابع عمومی دولت تسهیلات 
می توان پرداخت کرد. اخیرا معاون توسعه کارآفرینی و 
اشتغال وزیر کار نیز با تایید آمار بیمه شدگان جدید تامین 
اجتماعی از وجود 550 هزار نفر کد بیمه اجباری و حرف 
و مشاغل جدید از ابتدای سال تا پایان مهر ماه خبر داد و 
گفت: قطعا برایشان اشتغال ایجاد شده که کد بیمه جدید 

است یا اجباری یا حرف و مشاغل است.
وی با اشاره به گزارش اشــتغال مرکز آمار ایران گفت: 
گزارشی که مرکز آمار ارائه می دهد فصل به فصل اعلام 
می شود و با توجه به روش علمی، صحیح است ولی ثبتی 
مبنا نیست یعنی به فرض در پاییز 1۴02 مرکز آمار اعلام 
کرده که چه تعداد بیکار داریــم و طبق گزارش مذکور 
2 میلیون و ۴0 هزار نفر اســت اما این عده چه کسانی 
هستند؟ ما از چهار مسیر بر اشــتغال ایجادی نظارت 
می کنیم که یکی از منظر کد بیمه تامین اجتماعی است تا 
مشخص شود کسانی که برایشان شغل ایجاد شده منجر 

به بیمه فرد شده است یا نه؟
در همین راستا محسن باقری ـ عضو کانون هماهنگی 
شورای اسلامی کار تهران درباره آمار بیمه شدگان جدید 
تامین اجتماعی می گوید: در صورتی که داده های آماری 
مرکز آمار ایران را بررسی و وضعیت اشتغال را از سازمان 
تامین اجتماعی دریافت کنیم، مشــاهده می کنیم که 
تعداد کارگاه ها افزایش یافته و از آمار بیکاران کم شده 
و به آمار اشتغال و بیمه شدگان جدید تامین اجتماعی 

افزوده شده است.

رئیس اتحادیه تعاونی های ســهام عدالت گفت: حربه 
جدید کلاهبرداران این است که پیامکی مبنی بر واریز 
سود سهام عدالت به برخی افراد ارسال می کنند، سپس 
از دریافت کننده پیامک می خواهند با باز کردن لینک، 
شماره ملی یا شماره حساب خود را وارد کند که به محض 
باز کردن لینک، سودجویان از حســاب افراد برداشت 
می کنند. عســگر توکلی اظهار کرد: متاسفانه موضوع 
کلاهبرداری به بهانه واریز سود ســهام عدالت توسط 
افراد ســودجو، هک کردن و برداشت از حساب برخی 
افراد هنوز ادامه دارد. وی در ادامه با اشاره به حربه جدید 
کلاهبرداران با ارسال پیامکی مبنی بر واریز سود سهام 
عدالت تاکید کرد: از شهروندان درخواست می کنیم اصلا 
به این پیامک ها توجه نداشته باشند و خبرهای موثق را 

از طریق رسانه های رسمی و صدا و سیما پیگیری کنند.
رئیس هیات مدیره اتحادیه تعاونی های ســهام عدالت 
هم چنین درباره اختصاص سهام عدالت به جاماندگان 
گفت: در حال حاضر جاماندگان سهام عدالت شامل سه 
گروه هستند. حدود یک میلیون و ۸50 هزار نفر برگه 
سهام با مهر شــرکت های تعاونی در اختیار دارند. این 
افراد از ســال 13۸5 تا 13۹1 در سهام عدالت عضویت 
داشتند اما متاسفانه به دلیل اختلالاتی که در سازمان 
خصوصی ســازی وقت پیش آمد از سبد سهام عدالت 

خارج شدند که باید در  اولویت تخصیص قرار گیرند.
توکلی تصریح کرد: گروه دوم مددجویان کمیته امداد و 
بهزیستی هستند که حدود چهار میلیون و 600 هزار نفر 
را شامل می شود. در این خصوص دولت مصوبه ای را به 
سه بانک داد و شورای عالی اصل ۴۴ مقرر کرد سهام به 

این افراد تعلق بگیرد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه تعاونی های ســهام عدالت 
گفت: گروه سوم جمعیت بزرگی را به تعداد 1۹ میلیون 
نفر در کشور شامل می شــود که واجد شرایط دریافت 
عدالت هستند. تقریبا به همین تعداد افرادی که جزو 
دهک های بالای جامعه هستند واجد شرایط نبودند اما 
سهام عدالت به آنها اختصاص یافته است. در این مورد 

نیز باید تجدید نظر می شد که اتحادیه تعاونی های سهام 
عدالت، کانون سهامداران و مجلس شورای اسلامی پیگیر 

مساله این افراد است.
وی تاکید کرد: سازمان خصوصی سازی در دولت قبل، 
بدون مصوبه و با تفســیر به رای که در بحث تقسطی 
10 ســاله داشــت، زمانی را به منظور واریز پول برای 
مردم تعیین کرد. در صورتی که این اشتباه بود و باید به 
سرمایه گذاری استانی این مهلت داده می شد که حق 
تقدم را واریز کنند. در واقع سرمایه گذاری استانی نسبت 
به ســهمی که بدهکار بود باید واریز انجام می داد؛ زیرا 
وقتی سهامداران از ســال 13۸5 سهام عدالت دریافت 
کردند باید تا سال 13۹5 قسط می دادند. به بسیاری از 
افراد سال 13۸۹ و 13۹0 سهام تعلق گرفت که تا سال 
1۴00 این افراد برای واریز قسط 10 سال زمان داشتند. 
اما به یکباره گفتند مابقی مبلغ سهام را بدهید در غیر این 

صورت سهام شما 500 هزار تومانی خواهد شد.
توکلی با بیان این که دولت می گویــد منابع لازم برای 
تخصیص ســهام عدالت به جامانــدگان را ندارد، بیان 
کرد: دولت برای تامین این منابع می تواند به 11 شرکت 
سرمایه پذیر که در دولت قبل از سبد سهام عدالت خارج 
شد مراجعه کنند. پالایشــگاه نفت تهران، بانک ملت و 

برخی دیگر از جمله این شرکت ها هستند.
رئیس هیات مدیره اتحادیه تعاونی ها سهام عدالت گفت: 
مجلس موضوع تخصیص سهام عدالت به جاماندگان را 
در ســال 1۴01 تصویب کرد که دولت باید به این افراد 
ســهام اختصاص می داد اما انجام نشد. سال 1۴02 نیز 
در بودجه دولت این موضوع گنجانده نشد اما نمایندگان 
مجلس این طرح را به صحن علنی بردند که رای آورد. 
بنابراین دولت موظف است از بودجه 1۴01 نسبت به 
واگذاری ســهام به جاماندگان اقدام کند. هنوز این کار 
انجام نشده اما امیدواریم شورای عالی اصل ۴۴ نسبت به 
معرفی شرکت های مشمول صدر اصل واگذاری، سهام 
دولت را به نسبت افرادی که در دهک های واجد شرایط 

هستند تخصیص دهد.

۵۰ هواپیما در دولت سیزدهم وارد کشور شد

تهاتر۲.۲میلیارددلارینفتبامسکنسازان
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3 بازار

حمید نیکدل، رئیس اتحادیه فروشندگان کاغذ و مقوای تهران درباره 
دلایل ثبات هفته های اخیر بهای کاغذ تحریر، توضیح داد: تخصیص 
به موقع ارز از ســوی بانک مرکزی همچنین افزایش سقف واردات 

کاغذ تحریر برای تجار در ایجاد این ثبات تاثیر زیادی داشته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان کاغذ و مقوای تهران با اشاره به وضعیت 
کنونی بازار کاغذ، عنوان کرد: وضعیت کنونــی بنگاه های خرید و 
فروش کاغذ طــی هفته های اخیر از ثبات خوبی برخوردار اســت، 
قیمت های شیب نزولی داشتند و کسب و کار فعالان این حوزه رونق 
داشته اســت. وی افزود: امروز هر بند کاغذ تحریر ۷۰ گرمی ۷۰ در 

۱۰۰ به بهای یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان خرید و فروش می شود 
که نسبت به هفته های گذشته، بهای خوبی است.

نیکدل درباره علت وضعیت فعلی بازار کاغذ، گفت: واردکنندگان و 
تجار در این زمینه خوب عمل کرده و کالاهای مورد نیاز اهالی چاپ 
و نشر را به موقع وارد کرده اند؛ ازسوی دیگر تخصیص ارز نیز از سوی 

بانک مرکزی مناسب بوده است.
وی افزایــش ســقف واردات را از دیگــر عوامل ثبات بــازار کاغذ 
دانســت و ادامه داد: خوشــبختانه اکنــون وضعیت بــازار ثبات 
دارد و فعــاً افزایــش قیمــت نخواهیــم داشــت، اگرچه فصل 

آماده ســازی سررســید و تقویم اســت و انتخابات هــم پیش رو 
 داریم؛ اما این موضوع تاثیری نداشــته و کالای مــورد نیاز بازار بار

 به اندازه کافی است.
نیکدل این ثبات را فرصتی برای اهالی چاپ و نشر و تامین کاغذ مورد 
نیاز آن ها دانست و تاکید کرد: سال گذشته هر بند کاغذ تحریر ۷۰ 
گرمی به یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسیده بود اما اکنون برخاف 
سال گذشته که بهای همه کالاها افزایش داشته، کاغذ کاهش قیمت 
داشته اســت، کاهش قیمتی که پیش بینی می کنیم تا پایان سال 

ادامه داشته باشد.

حســن هاشــمی، رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و 
ماشین های راه ســازی تهران با ابراز نگرانی از شــرایط ناخوشایند 
و نامســاعد اعضای این صنف گفت: در حالی که بــا کمبود نیروی 
انسانی مواجهیم از استرالیا، آلمان و انگلیس و خیلی جاهای دیگر 
درخواســت راننده می دهند و به دلیل عدم قرارگیری افراد و برخی 
 مســئولان در جایگاه خودشــان، نمی پرســد چرا راننده ها دارند 

مهاجرت می کنند؟
بحث مهاجرت با شــدت گرفتن گرانی و نامتناســب بودن حقوق 
دریافتی با فعالیت و کار تخصصی صورت گرفته در ایران روز به روز 
داغ تر می شود و هر روز یک قشــر و صنف و گروه جدیدی به خیل 
مهاجرت کننده ها افزوده  می شوند. از کادر درمان و دانشجوها و حتی 
دانش آموزان تا اصناف مختلف و حالا خبر شــدت گرفتن مهاجرت 

رانندگان ماشین های سنگین. 
حســن هاشــمی، رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و 
ماشین های راه سازی ضمن بررسی وضعیت ناخوشایند و نامساعد 
این صنف، مواردی نظیر نبود سوخت و بالا رفتن قیمت آن و کمبود 
نیروی انسانی، نداشتن بیمه و مدارد دیگری از این دست، به بحث 
مهاجرت رانندگان کامیون های کمپرســی و ماشین های راه سازی 
اشاره می کند و با ذکر نمونه های مقایسه ای میان شرایط رانندگان 
در ایران و به ویژه رانندگان ماشین های کمپرسی و راه سازی تهران با 

سایر کشورها صورت می دهد.
رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و ماشین های راه سازی 
تهران، یکی از مشکات اعضای صنف خود را بیمه رانندگان می داند 
و می گوید: از سال ۹۳ سایت بسته است و رانندگان ما که در شرایط 
دشــواری از رانندگی در گرما و سرما و ســایر مشکات و کمبودها 

ساخته اند، فاقد بیمه هستند.
حسن هاشمی، می افزاید که »ما با کمبود نیروی انسانی مواجهیم 
و کســی رغبت ندارد وارد شغل رانندگی شــود؛ آن هم رانندگی و 
حمل و نقلی که ستون فقرات یک کشور است.« او توضیح می دهد: 
در حالی که ما با کمبود نیروی انسانی مواجهیم از استرالیا، آلمان و 
انگلیس و خیلی جاهای دیگر درخواست راننده می دهند آن هم با 
حقوق بالا؛ اینجا یک راننده حقوق آنچنانــی که ندارد، فوقش می 
خواهد ۱۵ میلیون تومان بگیرد، مستاجر است و بچه دانشگاهی هم 
دارد و هزار گرفتاری دیگر و مهم تر از همه بیمه ندارد یعنی ۲۵ سال 
می خواهد کار کند و بعد با کمردرد و پا درد و هزار بدبختی دیگر بیمه 

هم نداشته باشند!
به گفته هاشــمی: پیشــترها هزاران نوجــوان می آمدند، آموزش 

می دیدند و شاگردی می کردند برای شغل حمل و نقل؛ اما در حال 
حاضر با شرایط دشواری که برای صنف پدید آمده، اصا چنین چیزی 
را نداریم. او به نقش دولت در این قضیه اشاره می کند و سیاست هایی 
که بدون فکر اعمال می شود و نتیجه اش این می شود که کشور با همه 
کمبودها قفل می شود؛ کمبود پرســتار دارند، کمبود راننده دارند؛ 

کمبود غات دارند و... .
رئیــس اتحادیه صنــف کامیون های کمپرســی و ماشــین های 
راه ســازی تهران به مشــکل دیگری هم اشــاره کرده و می گوید: 
ماشــین آلات ســنگین مثل بیل، لودر، غلتک، گریــدر و… که 
ماشین آلات ســنگین راهســازی و خاکبرداری و غیره هستند در 
طرح هدفمندی یارانه ها نه کارت ســوخت برایشان صادر شده، نه 
حواله دارند و نــه هیچ چیز دیگر. زمان ریاســت جمهوری محمود 
احمدی نــژاد، دارنــدگان این ماشــین آلات به اتحادیــه مراجعه 
می کردند، آن ها کــه عضو اتحادیــه بودند، حوالــه می گرفتند و 
 چند پمــپ بنزین هم هماهنگ شــده بودند کــه می توانند با… 

گازوئیل بدهند.
هاشمی توضیح می دهد که »این ماشــین آلات سنگین هستند و 
چرخ های شان زنجیری است یا به خاطر حرکت کندشان نمی توانند 
در خیابان ها تردد کنند و باید گازوئیل را به محل پروژه ببرد و این ها را 
شارژ کرد تا بتوانند حرکت کنند.« به گفته او»حالا چندین سال است 
که این ها از زمان آقای روحانی نه حواله دارند، نه کارت و مجبورند 
گازوئیل لیتری ۳۰۰ تومانی را لیتــری ۱۰ هزار تومان از قاچاقچی 
تهیه کنند که این گازوئیل عاوه بر اینکه قیمت فزاینده دارد بعضا 

نصفش هم آب است!«
او توضیح می دهد: »شما ۱۰ هزار لیتر گازوئیل می خری ۷ هزار لیتر 
برایتان خالی می کنند که هزار لیترش آب اســت و معیار سنجشی 
ندارند یا گازوئیل ته تانکر را می ریزند و خالی می کنند و هزار آسیب 
به موتور ماشــین می زنند که هزینه اش را هم بایــد دارندگان این 

ماشین ها بدهند.«
رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و ماشین های راه سازی 
تهران، می گوید که »مشکات واقعا زیاد هستند منتها کسی به آن ها 
رسیدگی نمی کند؛ ما چندین بار با استانداری و خیلی جاهای دیگر 
جلسه گذاشته ایم و نتیجه اش این شده که شرکت پخش فرآورده های 
نفتی را موظف می کنند که به ما ســوخت بدهد؛ اما مافیا بدجوری 
شکل گرفته که نه تنها من که هیچ کسی زورش به این ها نمی رسد.«
به گفته هاشــمی: »بارهــا دارندگان ایــن ماشــین آلات مقابل 
اتحادیه تجمــع کــرده و گفته اند که ســوخت ندارنــد؛ اما هیچ 

اتفاقی برایشــان نمی افتــد.« او توضیــح می دهد کــه در نتیجه 
پیگیری هایش، ســه زونکــن نامــه دارد و بیش از صدها جلســه 
 با مدیران و مســئولان رده بالای کشــور داشــته  اما هیچ اتفاقی 

نیافتاده است.
به گفته رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و ماشین های 
راه ســازی تهــران: »هیچکــس نمی گوید کــه این لــودر یا بیل 
مکانیکی که کارآفرین اســت و بــرای ۵۰ نفر کار تولیــد کرده و 
 مهم تــر، کار عمرانی و راهســازی انجام می دهد، ســوختش را از 

کجا بیاورد؟«
هاشمی به خرید با دردســر گازوئیل از قاچاقچی هم اشاره کرده و 
می گوید: انگار که دارید مواد مخدر جابه جا می کنید؛ نیروی انتظامی 
وقتی ببیند تانکر و بشکه ای پشت وانت است شما را به بغل هدایت 
می کند. از شما حواله می خواهند و وقتی متوجه می شوند سوخت 
قاچاق است شــما را به آگاهی شــاپور می برند! آنجا قاضی جریمه 

بنویسد و غیره؛ آخر این مملکت داری نشد که!
هاشــمی با اشــاره به عدم لیاقت در وجــود برخــی مدیرانی که 
مسئولیت هایی را پذیرفته اند و نیز عدم قرارگیری افراد در جایگاه 
خودشان، می پرسد که این چه داستانی است که یک مدیر و مسئول 

نمی پرسد چرا راننده ها دارند مهاجرت می کنند؟
او از راننده  کامیونــی یاد می کند که پس ۲۵ ســال کار در ایران به 
نروژ مهاجرت کرده و آنجا راننده بیل مکانیکی شده است. هاشمی 
می گوید: از او پرسیده اند که چرا با این سن هنوز مشغول به کار است 
و بازنشسته نشــده و او گفته که ایران کار کرده؛ آن ها اما با در نظر 
گرفتن اصول انسانی به او گفته اند که از ما تاییدیه بگیرد تا کارهای 
بیمه و بازنشستگی اش را درســت کنند و این اتفاق افتاد و این فرد 
در حال حاضر در آن جا بازنشسته شده و شما وضعیت آن جا را با ما 

مقایسه کنید!
به گفته رئیس اتحادیه صنف کامیون های کمپرسی و ماشین های 
راه سازی تهران، گوش شنوایی نیســت و نه اینکه تنها صنف خود 
را بگوید که همه صنوف با این مشکل دســت و پنجه نرم می کنند. 
هاشــمی توضیح می دهد: مســئولان ما تنها مالیــات گرفتن را از 
کشــورهای خارجی یاد گرفته اند و دیگر یاد نگرفتند که اگر طرف 
چهار ماه هم بیکار است تمامی حقوق و مزایای او را دولت پرداخت 
می کند. او از شهرداری که می آید مالیات و عوارض می گیرد، می پرسد 
که »خدماتت کو؟ چــه خدماتی به مردم می دهیــد؟ این مملکت 
سرشار از منابع و معادن و نیروی متخصص و جوانان لایق است؛ اما 

اکثر ملت فقیرند و آدم گریه اش می گیرد.

بازار کاغذ به ثبات رسیده است

مهاجرت رانندگان ماشین های سنگین شدت گرفت
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اسداله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
ســبزی تهران با بیان این که گاه صد متر به صد 
متر نرخ اقام و محصولات در مغازه های مختلف 
تفاوت دارد، تأکید کرد که نظــارت روزانه و نیز 
شب عید بر کلیه فروشندگان سطح شهر صورت 

می گیرد.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران 
با بیان این که گرانی با گران فروشی متفاوت است 
و در اتحادیه میوه و سبزی شاهد گرانی هستیم، 
گفت: برخی مغازه داران بایــد تذکری مبنی بر 
گران فروشی دریافت کنند و ما این مسئله را انکار 
نمی کنیم؛ اما درصد آن ها اندک بوده و نظارت نیز 

بر آن ها صورت می گیرد.
وی افزود: وقتی گران فروشــی صورت می گیرد 
تذکرات لازم داده شده و در صورت ادامه، منجر 
به پلمب مغازه می شــود. کارگر گفت: بازرسان 

ما هر روز در ســطح شــهر فعال هســتند و در 
مناسبت هایی نظیر شب عید از بازرسان افتخاری 
اســتفاده می کنیم و تعزیرات و اتاق صمت نیز 
نظارت بر رصد قیمت گذاری بر سطح شهر دارند. 
وی خاطرنشان کرد: تذکر تا سومین بار منجر به 
پلمب از سوی اتحادیه می شود و بازگشایی مجدد 

نیز در اختیار اتحادیه است.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران با 
بیان این که برخی پرونده ها به اماکن ارجاع شده 
و مغازه موردنظر پلمب می شود، گفت: اختاف 
قیمت در سطح و نقاط مختلف شهر وجود دارد؛ 
ولی تفاوت قیمت ها از مبدأ صورت می گیرد و در 
میدان مرکزی و بنا بر عرضه و تقاضا نرخ ها تفاوت 
دارد؛ ولی نظارت ما بر اســاس فاکتور اســت و 
بازرسان ما از این منظر بر نرخ مغازه های مختلف 

نظارت دارند.

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم خانگی تهران با بیان این که فروش اقساطی 
توسط سراهای بزرگ باعث اختال در کار بیش 
از ۸ صنف شده است، گفت: رکود در صنف لوازم 

خانگی حداقل بالای ۹۰ درصد است.
رئیــس اتحادیــه صنــف فروشــندگان لوازم 
خانگــی تهران در پاســخ به این ســوال که آیا 
در زمان تاســیس سراها و شــهر لوازم خانگی، 
کارشناسی های لازم انجام شده و مسئولان نظر 
شما را جویا شده اند یا نه، گفت: خیر، می گذارند 
کار که تمام شد، آن وقت دنبال آسیب شناسی 
می روند. ضمن این که فقط صنف لوازم خانگی 
با این معضل مواجه نیســت، امروز هشت صنف 
از جمله مبل فروشان، فرش دستباف و ماشینی 
و صنف چینی و بلور هر کدام به فراخور خودشان 
با این چالــش درگیر و در حــال ضربه خوردن 

هستند.
به گفته رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم 
خانگی تهران رکود در این صنف حداقل بالای ۹۰ 
درصد است. پازوکی در مورد احتمال آزادسازی 
واردات لوازم خانگی و میــزان تاثیر آن بر ایجاد 
فضای رقابتی در بازار نیز گفت: با واردات به شرط 
ورود تکنولوژی و ماشــین آلات روز دنیا موافق 
هســتم، به گونه ای که کالایی که وارد می شود 
به تولید در داخل کشــور و صــادرات به خارج 

منجر شود.
وی افزود: واردات کالایی که مشابه آن در داخل 

تولید می شود اشتباه اســت، چون تولیدکننده 
سرمایه گذاری کرده و دولت هم از تولیدکننده 
حمایت کرده و باید حواسش باشد تا چیزی وارد 
نکند که تولید می شود، تا ارز هدر نرود و نیروی 

کار بیکار نشوند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی 
تهــران درباره کیفیــت لوازم خانگــی داخلی 
نیز گفت: لــوازم خانگی ما حرف بــرای گفتن 
دارد و به آن اطمینان داریــم. تولیدکننده اگر 
کالای بی کیفیــت تولید کند بــه خودش ضرر 
زده و بازار و در نهایت ســرمایه خود را از دست 
 می دهــد، به همیــن دلیــل کالای بی کیفیت 

تولید نمی کند.
پازوکی در مورد این ســوال که بــا ممنوعیت 
واردات، جای برندهای خارجی چگونه پر شــد، 
گفت: کالای ایرانی و یک مقدار هم کالای قاچاق 
به صورت کوله بری پاســخگوی تقاضای مردم 

بوده است.
در شرایطی که بازار لوازم خانگی در رکود است، 
فروش قسطی توسط سراهای بزرگ لوازم خانگی 
هم به چالش بزرگی برای خرده فروشــان این 
صنف تبدیل شــده و رکود بیشــتر برای آنها به 
ارمغان آورده اســت. پازوکی، رئیــس اتحادیه 
فروشندگان لوزام خانگی پیش از این بارها نسبت 
به این روند هشدار داده و حضور بانک ها در پشت 
صحنه فروش قسطی لوازم خانگی را عامل اصلی 

این وضعیت دانسته است.

مدیرکل نظارت و هماهنگی طرح های کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت کار از برگزاری جلسه شورای 
عالی اشتغال تا پایان دی ماه خبر داد و گفت:یکی 
از مسائلی که در این جلســات بر آن تأکید ویژه 
می شود، مربوط به اشتغال فارغ التحصیان است. 
به گزارش تسنیم؛ اواسط آذرماه سال جاری بود 
که محمود کریمی بیرانوند, معاون اشتغال وزارت 
کار از برگزاری جلســه تخصصی اشتغال قبل از 

برگزاری جلسه شورای عالی اشتغال خبر داد.
محمود کریمی بیرانوند, معاون توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
درباره تشکیل نشست آتی شورای عالی اشتغال 
نیز گفت: قبل از تشــکیل شورای عالی اشتغال، 
جلسه ۸۷ کمیسیون تخصصی اشتغال را برگزار 
کردیم که مصوبــات آن نهایی شــده و منتظر 
هستیم تا ظرف هفته های آینده جلسه شورای 
عالی اشتغال برگزار و مصوبات تایید و اباغ شود. 
کریمی بیرانوند با بیان اینکه جلسات شورای عالی 
اشتغال، جلسات سیاســتگذاری است، متوسط 
درصد تحقق مصوبات شــورای عالی اشتغال در 

دولت سیزدهم را ۷۰درصد اعام کرد.
 اما حالا قاســم رســتم پور, مدیرکل نظارت و 
هماهنگــی طرح هــای کارآفرینی و اشــتغال 
وزرات تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی با اشــاره 
به اینکــه اشــتغال فارغ التحصیــان یکی از 
برنامه های دولت ســیزدهم اســت، گفت: در 
هشتاد و هفتمین جلسه شــورای عالی اشتغال 
که تا اواخر دی ماه تشــکیل می شــود، تأمین 
 مالی کســب وکارهای خُرد راهبری و پیگیری 

خواهد شد.
وی دربــاره برگزاری جلســات شــورای عالی 
اشــتغال، اظهــار کــرد: در دولت ســیزدهم 
تاکنون ۶جلســه بــا حضــور رئیس جمهور و 
اکثریــت وزرا با تأکید و پیگیــری رئیس دولت 
تشکیل شــده اســت؛ طبق قانون این جلسات 
باید هر ۶ مــاه یکبار برگزار شــود، اما تقریباً هر 
چهار ماه یک بار برگزار شــده است. وی تصریح 
کرد: یکــی از مســائلی که در این جلســات بر 
 آن تأکیــد ویژه می شــود، مربوط به اشــتغال 

فارغ التحصیان است.
رستم پور افزود: دولت عاوه بر اینکه تمام برنامه 
خود را بر کمیت ایجاد یک میلیون شغل در سال 
معطوف کرده، بر افزایش کیفیت مشــاغل که 
شــامل ثبات، درآمد، امنیت شــغلی و پایداری 

اســت، نیز تأکید ویژه دارد و برنامه ریزی هایی 
برای آن انجام شــده اســت. مدیــرکل نظارت 
و هماهنگی طرح هــای کارآفرینی و اشــتغال 
افزود: برای دســتیابی به این هدف، سیاست ها 
و مشوق هایی برای اشتغال فارغ التحصیان در 
نظر گرفته شده اســت. یکی از سیاست ها، این 
است که اگر کارفرمایی نیروی کار فارغ التحصیل 
دانشــگاهی را به مجموعه خــود اضافه کند، از 
مشوق های بیمه ای مانند کاهش نرخ بیمه تأمین 
اجتماعی برخــوردار می شــود و یارانه دریافت 

خواهد کرد.
وی دربــاره زمــان برگــزاری جلســه بعدی 
شــورای عالی اشــتغال گفت: پیش جلســات 
مربوط به جلسه شــورای عالی اشتغال برگزار و 
مصوبات مربوط به آن تدوین شده و تأیید دفتر 
ریاســت جمهوری را نیز دریافــت کرده ایم و به  
احتمال بسیار زیاد در دی ماه هشتاد و هفتمین 

جلسه شورای عالی اشتغال برگزار خواهد شد.
رســتم پور خاطرنشــان کرد: مهم ترین دستور 
این جلســه تأمین مالی برای کســب وکارهای 
خرد از طریق منابعی اســت که دولت در بودجه 
۱4۰۱و ۱4۰۲ دیده اســت. این مســئله مهم 
قرار است در جلسه آتی شــورای عالی اشتغال 
راهبری و پیگیری شود تا منابعی که برای توسعه 
کسب وکارها دیده شده با ســرعت بیشتری به 

دست آن ها برسد.
مدیــرکل نظــارت و هماهنگــی طرح هــای 
کارآفرینی و اشــتغال درباره بودجه ای که برای 
این تسهیات در نظر گرفته شده است، بیان کرد: 
با فرض تحقق منابع بودجه برای ســال ۱4۰۱ 
به صورت قرض الحسنه ۱۰۲همت و برای سال 
۱4۰۲میزان ۱۰۰همت منابع قرض الحســنه 
 بانکی برای کســب و کارهای خرد در نظر گرفته

 شده است.
وی گفت: عــاوه بر این، منابعی نیــز از بودجه 
عمومی بــرای توســعه کســب وکارها در نظر 
گرفته شــده که با هم افزایی بانک ها با نرخ سود 
۱۳تا ۱۸ درصد، بســته به طــرح و موضوع به 
کســب وکارها پرداخت می شــود. ایــن منابع 
برای ســال ۱4۰۱ حدود ۳۰همت و در ســال 
۱4۰۲میــزان 4۰همــت پیش بینــی شــده 
بود که با تلفیق منابع قرض الحســنه در ســال 
 نزدیک به ۱۵۰همــت منابــع در بودجه دیده 

شده است.

نگاهی به مجموعه اقدامات 
بانک مرکزی بــرای مهار 
رشــد تورم نشان می دهد 
مدیریت رشــد نقدینگی 
با هــدف مهــار تــورم، 
تنظیم گری و مدیریت بــازار ارز، تقویت نظارت و 
اصاح نظام بانکی، تقویت حکمرانی ریال، تنظیم 
مناســبات مالی بین بانک مرکزی و شبکه بانکی 
با دولت، تقویت دیپلماســی ارزی و پولی و تقویت 
ارتباط با همسایگان و البته آزادسازی منابع مسدود 
ســرفصل اصلی اقدامات بانک مرکــزی در قالب 

سیاست های تثبیت است.
با اجرای سیاست های پولی بانک مرکزی، رشد پایه 
پولی دوازده ماهه در ادامه روند نزولی خود از ابتدای 
سال جاری از 4۵.۰ درصد در فروردین ماه به ۳۳.۵ 

درصد در آذر ماه کاهش یافت.
بانک مرکزی در گزارشی جدید اعام کرد: تحولات 

کل های پولی در آذر ماه سال ۱4۰۲ منتشر شد که 
بر این اساس، حجم نقدینگی در پایان آذرماه ۱4۰۲ 
به رقم ۷4۹۸۰ هزارمیلیارد ریال رسید که نسبت 
به پایان سال ۱4۰۱ معادل ۱۸,۳ درصد رشد نشان 
می دهد. همچنین نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی 
از ۳۳,4 درصد در پایان آذر ماه ۱4۰۱ طی یک روند 
نزولی به ۲۷ درصد در پایان آذر ماه ۱4۰۲ کاهش 

یافته است.
کاهش قابل ماحظه رشد نقدینگی از 4۲,۸ درصد 
در مهرمــاه ۱4۰۰ به ۲۷ درصد درپایــان آذرماه 
۱4۰۲ حاکی از تحقق اهــداف برنامه پولی تنظیم 
شــده و توفیق بانک مرکزی در اجرای سیاســت 
کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانکها در دوره اخیر 
است. بر اســاس این گزارش، پایه پولی در آذرماه 
سال ۱4۰۲ نیز رقم ۱۰۲۳۱,۹ هزار میلیارد ریال 
را به ثبت رساند. بر این اســاس پایه پولی در پایان 
آذر ماه ســال جاری رشــدی معادل ۱۹ درصد را 

نسبت به پایان سال ۱4۰۱ تجربه کرد.
رشد پایه پولی دوازده ماهه در ادامه روند نزولی خود 

از ابتدای سال جاری از 4۵ درصد در فروردین  ماه 
به ۳۳,۵ درصد در آذر ماه کاهش یافت. لازم به اشاره 
است ضریب فزاینده نقدینگی نیز در پایان آذر ماه 
۱4۰۲ نســبت به پایان ســال ۱4۰۱، معادل ۰,۶ 

درصد کاهش یافت و به رقم ۷,۳۲۸ رسید.
به اعتقاد اکثر کارشناســان، ریشه تورم در افزایش 
رشــد نقدینگی و خلق پول اســت که در دهه ۹۰ 
همواره در مســیر رشد قرار داشــت. به طوری که 
حجم نقدینگی در مرداد ۱۳۹۲ همزمان با شروع 
به کار دولت یازدهــم معادل ۶4۰ هــزار میلیارد 
تومان بود که در پایان شهریور ۱4۰۰ )پایان دولت 
دوازدهم( این رقم به چهار هزار و ۶۸ هزار میلیارد 

تومان رسید. 
حجم پایه پولی نیز از ۹۶.۳ هزار میلیارد تومان در 
مرداد ۱۳۹۲ به ۵۱۹ هزار میلیارد تومان در پایان 
شهریور ۱4۰۰ رسید که اثرات آن در افزایش تورم 
طی ســال های گذشته محســوس بود. در نتیجه 
اجرای سیاست تثبیت نرخ رشد نقدینگی از 4۲.۸ 
درصد در مهر ۱4۰۰ به ۲۶.۲ درصد رسید که این 

روند مثبت در کاهش ۱۶.۳ واحد درصدی تورم از 
فروردین تا آبان ماه امســال قابل مشاهده است و 

تورم به 4۶.۱ درصد در آبان ماه رسیده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ضریب فزاینده نقدینگی در پایان آذر ماه کاهش یافت

تداوم روند نزولی رشد پایه پولی 
نظارت بازرسان افتخاری بر بازار میوه شب عید

رکود ۹۰ درصدی در بازار لوازم خانگی

برگزاری جلسه شورای عالی کار تا پایان دی ماه

ضرروت کنترل حجم نقدینگی
علی قنبری، اقتصاددان 

تورم نتیجه افزایش حجم نقدینگی اســت. 
می دانیم که یکی از اصلی ترین دلایل افزایش 
تورم، رشــد نقدینگی اســت و از آنجایی که 
نقدینگی روزانه افزایش پیدا می کند به همین 
دلیل نرخ تورم در کشور نیز بالا است. بنابراین 
تا زمانی کــه حجم نقدینگی کنترل نشــود 

نمی توان انتظار داشت که تورم کاهش یابد.
از ســوی دیگر باید توجه داشــته باشیم که 
نقدینگی به تنهایی عاملی برای افزایش تورم 
نیســت و از دیدگاهی خود معلول به حساب 
می آید. به بیانی دیگــر افزایش تورم، کاهش 
تولید و دست به دست شدن کالاها نیاز به پول 
بیشتری دارد و باید گردش پول افزایش یابد 
بنابراین نقدینگی را می تــوان معلولی از نرخ 

تورم دانست.
بانک ها تســهیات دهی خود را به بسیاری 
از بنگاه های موفق و کســب و کارها متوقف 
کرده اند. این مسئله رکود عمیقی در اقتصاد 
ایجاد خواهــد کرد. بــرای برقــراری ثبات 
اقتصادی لازم اســت ســرمایه گذاری های 
خارجی و داخلی در کشور افزایش چشمگیری 

پیدا کند. 
همچنین محیط فعالیت های مولد بهبود یابد. 
بنابراین اگر بانک مرکزی می خواهد تورم را 
به کانال ۳۰ درصدی برساند راهی جز اصاح 
سیاســت های غلط ندارد. در شرایط کنونی 
بســیاری از اقدامات بانک مرکــزی و دولت 
بصورت موقتی انجام می شود و نمی تواند در 
بلندمدت جواب بدهد. نرخ فعلی ارز با رشــد 
نقدینگی هیچگونه همخوانی ندارد و مشخص 
است بانک مرکزی با سرکوب نرخ ارز، تنها می 

خواهد فضای روانی جامعه را کنترل کند.
وضعیت تورم در مرحله ای خطرناک است و 
ادامه این شرایط می تواند زمینه شکل گیری 
ابرتورم در کشور را مهیا کند؛ از این رو باید هر 
چه سریع تر تدابیری برای خروج اضطراری از 

این شرایط اندیشیده شود.
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تسهيلات معاونت علمی برای جذب نوآوران خارج از كشور
رییس مرکز شتاب دهی نوآوری پارک فناوری پردیس از تسهیلات معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری برای جذب نوآوران 
ایرانی خارج از کشور در شتاب دهنده ها خبر داد. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مهدی عظیمیان در گردهمایی 
شتاب دهنده های منتخب ایران، افزود: براساس مصوبه جدید مرکز شتاب دهی 
نوآوری و مرکز تعاملات بین المللی، شتاب دهنده ها می توانند با میزبانی از 
ایرانیان خارج از کشور به جذب آنها اقدام کنند و از پژوهانه )گرنت( معاونت 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برخوردار شوند.
وی شتاب دهنده ها را یکی از ارکان مهم زیست بوم فناوری توصیف کرد و 
گفت: ترویج فرهنگ کارآفرینی جدی ترین دغدغه های مرکز شتاب دهی 
نوآوری اســت و در این زمینه ۶۰۰ رویداد برگزار کرده است. رییس مرکز 
شتاب دهی نوآوری کمک به ایجاد استارتاپ های پایدار را از دیگر دغدغه 
های این مرکز دانست و بر نقش میانجی گرانه شتاب دهنده ها در تحقق این 
مهم تاکید کرد. عظیمیان با بیان اینکه در این سرفصل ۷۶ شتاب دهنده 
عضو داریم. ادامه داد: حمایت از فضای کار اشــتراکی سرفصلی است که 
این روزها در دست داریم و این تکلیفی اســت که معاونت علمی ریاست 

جمهوری برعهده ما گذاشته است و در این بخش هم ۲۶ عضو داریم.
وی یادآور شد: مرکز شتاب دهی نوآوری بیشــتر حمایت های غیرمالی 
را در دســتور کار دارد، آموزش، کمک به جذب تیم ورودی، زنده کردن 
موضوع رویدادهای کارآفرینی از جمله این اقدامات اســت. گردهمایی ۲ 
روزه شتاب دهنده های منتخب ایران با هدف شبکه سازی و اشتراک دانش 
و تجربه و اطلاع از آخرین حمایت ها و امکانــات نهادهای دولتی از جمله 
معاونت علمی، فنـاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاسـت جمهوری روز گذشته 

در تهران گشایش یافت.
بررسی دستورالعمل شتاب دهنده ها، بررسی سیاست های معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در این حوزه، اعمال روال 
جدید ارزیابی، انتقال تجربیات موفق شتاب دهنده ها، توسعه همکاری  ها و 
شبکه سازی و آموزش و یادگیری از جمله اهداف برگزاری این رویداد است.

مرکز شتاب دهی نوآوری ذیل سازمان پارک فناوری پردیس و با حمایت 
معاونت علمی ریاست جمهوری با محوریت کمک به شکل گیری و توسعه 
زیست بوم اســتارتاپی در ایران فعالیت دارد. سیاســت های این مرکز در 
مسیر راهبری و مدیریت این موضوع، بر مبنای توسعه همه جانبه زیست 
بوم استارتاپی ایران با محوریت بخش خصوصی و توسعه متوازن فعالیت 
استارتاپی در تمام استان های کشور برنامه ریزی شده است. »ترویج فرهنگ 
کارآفرینی« و »کمک به ایجاد و رشد اســتارتاپ های پایدار در کشور« به 
عنوان دو هدف استراتژیک این مرکز مشخص شده است. مهم ترین اقدامات 
مرکز شتاب دهی نوآوری برای تحقق این اهداف در سرفصل های کمک به 
برگزاری رویدادهای کارآفرینی و همچنین ایجاد و تقویت فضاهای کاری 
اشتراکی و شتاب دهنده های نوآوری خلاصه می شود. همچنین برگزاری 
ســالانه رویداد پردیس ســامیت در محل پارک فناوری پردیس با هدف 
گردهمایی، آموزش، انتقال تجربه و شبکه ســازی بازیگران اکوسیســتم 
نوآوری کشور شــامل مدیران شــتاب دهنده ها و فضاهای کار اشتراکی، 
برگزارکنندگان رویدادهای کارآفرینی، مدیران شرکت های سرمایه گذاری 

خطر پذیر و صندوق ها و... از دیگر برنامه های جاری این مرکز است.

موبايل های مخصوص بازی ايسوس از راه رسيد
شرکت تایوانی ایسوس در نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیکی ۲۰۲۴ 
میلادی از ســری ۸ موبایل های مخصوص بازی رایانشیROG  رونمایی 
کرد. این سری شامل ROG Phone۸،و۸ پرو در کنار فون ۸ پرو ادیشن 
اســت. این موبایل ها با قابلیت های مختلف مرتبــط با هوش مصنوعی به 
بازار عرضه می شوند. ویژگی AL Grabberبه گونه ای طراحی شده تا با 
شناسایی و کپی کردن متن درون بازی، جستجو برای راهنمای بازی در 
اینترنت را برای کاربر ســاده تر کند. قابلیت »AI Wallpaper« نیز که 
 Stable« در حال توسعه است، پس زمینه های سفارشی را با استفاده از
Diffusion« تولید می کند. قیمت فون ۸ ۱۰۹۹ دلار، فون ۸ پرو ۱۱۹۹ 
دلار و فون ۸ پرو ادیشن ۱۴۹۹ دلار تعیین شده است. به نوشته گیز چاینا 
موبایل های سری ROG ۸ نازک تر و سبک تر از نسخه های پیشین هستند. 
ضخامت این دستگاه ۸.۹ میلیمتر و وزن آن ۲۲۵ گرم است. همچنین این 
دســتگاه جدید یک باتری ۵۵۰ میلی آمپری دارد که در مقایسه با باتری 

سری قبل )۶ هزار میلی آمپری( ظرفیت آن کاهش یافته است.
اما نکته جالب آنجاست که دستگاه جدید همراه سخت افزاری ارتقا یافته 
عرضه می شود. در خصوص نمایشگر نیز ROG سری ۸ شامل یک نمایشگر 
۶.۷۸ اینچی )مشابه سری قبل( است، اما نکته متمایز آن لبه های باریک تر 

است. همچنین یک حفره در بالای نمایشگر وجود دارد.

عينك هوشمندی كه به چشم استراحت می دهد
یک شرکت ژاپنی در نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیکی عینک هوشمند 
مجهز به حسگری خاص را نمایش داده که به طور خودکار فوکوس دید کاربر را 

تنظیم می کند تا ماهیچه چشم فرد استراحت کند.
گاهی اوقات همراه با سالمند شدن فرد تغییر تمرکز دید وی در مسافت های 
مختلف مشکل تر می شود اما سیســتم های فوکوس خودکار اکنون چنان 
کوچک و کارآمد شــده اند که در یک عینک جای می گیرند و می توانند این 
مشکل را برطرف کنند. شرکت Vixion که زیر مجموعه شرکت ژاپنی هویا 
اســت، عینک اتوفوکوس Vixion۰۱ را در نمایشگاه محصولات مصرفی 
الکترونیکی نمایش داد. ایده این عینک بسیار ساده است و در حقیقت یک 
حسگر ToF در آن به کار رفته که مسافت های بین فرد و آنچه مرکز دید او است 
را اندازه می گیرد. در مرحله بعد شکل دو لنز کوچک را چنان تغییر می دهد که 
فرد مجبور نباشد از ماهیچه چشمی خود برای تغییر تمرکز یا همان فوکوس 
دید استفاده کند. حسگرهای ToF یک فناوری سنجش فعال برای کاربردهای 

سنجش عمق به طور واقعی هستند.
با کمک این عینک هرچیزی که فرد بخواهد آن را واضح ببیند، کافی است 
سرش به سمت آن بچرخاند و شــی مورد نظر فرد از فاصله بسیار نزدیک ۵ 

سانتیمتری تا مسافتی بی نهایت کاملاً واضح دیده می شود.
تنظیم عینک نیز به سرعت انجام می شود. کافی است کاربر پدهای کنار بینی 
را تنظیم کند تا گجت روی صورتش جا بیفتد و لنزها را عقب و جلو بلغزاند تا با 
چشم و موقعیت وی هماهنگ شوند. در مرحله بعد یک دیوپتر برای هر چشم 
تنظیم می شود تا ویژگی های کانونی هر چشم را نشان دهد. دیوپتر نشان دهنده 

میزان تحدب یا تقعر عینک یا لنز بیمار )نمره عینک( است.
به نظر می رسد این گجت سریع و استفاده از آن راحت باشد. وزن عینک ۵۵ 
گرم است و یک باتری ۱۰ ساعته، پورت شارژ یو اس بی سی و فناوری بلوتوث ۵ 
دارد. این عینک هم اکنون فقط در ژاپن با قیمت مناسب ۶۹۰ دلار عرضه شده 
است. اما شرکت سازنده قصد دارد وارد بازار جهانی شود. عینک های مجهز به 
قابلیت اتوفوکوس برای افرادی که دچار سردردهای زیاد می شوند و به خصوص 

همزمان با افزایش سن کاربران، کارآمد هستند.

اخبار

معــاون علمــی، فناوری 
و اقتصــاد دانــش بنیان 
رییس جمهور با اشــاره به 
رویکردهــای جدیــد این 
معاونت در اعتبارســنجی 
شــتابدهنده ها گفــت: در دور جدیــد حمایت ها 
بــر حمایت های هدفمنــد متمرکز می شــویم و 
شــتابدهنده هایی را که موفقیت بیشتری دارند، 

طبق سازوکاری مورد حمایت قرار می گیرند.
روح الله دهقانــی فیروزآبادی در دومیــن روز از 
گردهمایی شــتابدهنده های برتر کشور در محل 
معاونت علمی ریاســت جمهوری، بــا بیان اینکه 
در حال حاضر دو دســته شــتابدهنده در زیست 
بوم نوآوری و فناوری کشــور وجــود دارد، افزود: 
دسته ای شامل شتابدهنده های تخصصی فناوری 
هستند که تعدادی فناور و دانشمند در کنار یکدیگر 
قرار می گیرنــد و با اختصــاص دادن فضا و منابع، 

فناوری هایی را توسعه می دهند.
وی ادامه داد: در این نوع شتابدهنده ها منتورینگ 
های فنی و دسترسی به ثبت اختراع یا پتنت مورد 
نیاز اســت. دهقانی دسته دوم شــتابدهنده ها را 
شــتابدهنده های کارآفرینی و اقتصاد نام برد و با 
بیان اینکه، این شــتابدهنده ها به دنبال توســعه 

فناوری نیســتند، افزود: آنها در تلاش هســتند با 
فناوری های موجود در کشور کسب و کارهایی را در 

کشور ایجاد کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور اظهار داشت: در رویکرد جدید معاونت بر 
حمایت های هدفمند معنادار برای شــتابدهنده 
ها تعریف شده که متناســب با نوع و فعالیت های 

شتابدهنده ها از آنها حمایت خواهیم کرد.
دهقانی با بیان اینکه، اعطــای وام های بلاعوض از 
جمله حمایت های معاونت علمی از شــتابدهنده 
ها است، تصریح کرد: در طول ۱۰ ماه امسال تقریباً 
دو برابر بودجه تخصیص یافتــه به معاونت علمی، 
برای دانش بنیان ها اعتبار مالیاتی هزینه کردیم. 
وی ادامه داد: برهمین اساس در بخش های سرمایه 
گذاری و تحقیق و توسعه شرکت های دانش بنیان 
۲۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی جذب کرده ایم.

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
همچنین با بیــان اینکه، همه شــتابدهنده های 
دارای گواهــی صلاحیت از معاونــت علمی دانش 
بنیان محسوب می شــوند، ایجاد یک انجمن برای 
شتاب دهنده ها را در راستای هویت بخشی به این 
مجموعه ها ضروری دانست و بر ایجاد یک انجمن 

برای شتابدهنده ها تاکید کرد.
دهقانی با اشاره به شکل گیری ۴۰۰ شتاب دهنده 
در کشــور در طول سال های گذشــته با حمایت 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در عین 

حال تصریح کرد: هم اکنون ۷۰ شتابدهنده فعال و 
خوب در کشور فعال هستند.

وی ادامه داد: در دور جدید فعالیت شتاب دهنده ها، 
رویکرد حمایــت هدفمند و متمرکــز بر کارهای 
بزرگ، مد نظــر قرار گرفته اســت و  به جای خرد 
کردن حمایت ها به چندین حمایت کم اثر یا بی اثر،  
طرح های اثرگذار و راهبردی، در راســتای همین 

تحول رویکردی انجام می شود.
دهقانی با بیان این که به دنبــال ایجاد موج جدید 
هدفمند و معنادار متناســب با جنس شتاب دهی 
هســتیم، ادامــه داد: در همیــن راســتا این ۴۰ 

شــتابدهنده که توانمندترین آن ها هستند جمع 
شــده اند تا در مســیر این تحول عملکردی نقش 
آفرینی کننــد. حمایت های پیش بینی شــده در 
معاونت علمی، هم از جنــس حمایت های خاص 
و همچنیــن حمایت هــای ذیــل قانــون جهش 
تولید دانش بنیان از جمله اعتبار مالیاتی اســت و 
خوشبختانه تا کنون بیش از دو برابر بودجه معاونت 
علمی، در قالب اعتبار مالیاتی چه در سرمایه گذاری 
و نیز تحقیق و توسعه عرضه شده است. به طوری که 
بیش از دو هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی 

تحقیق و توسعه جذب شده است.

شتاب دهنده های موفق حمايت می شوند

اعتبار مالیاتی ٢۵٠٠ میلیاردی برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیر پروژه مراکــز هم آفرینــی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
گفت: ظرفیت تولید بلااستفاده صنایع و شرکت 
های صنعتی بزرگ در اختیــار دانش بنیان ها و 
واحدهای فناور قرار می گیرد. ایمان لطفی با اشاره 
به راه اندازی مراکز هــم آفرینی درباره جزئیات و 
اهــداف آن توضیح داد و گفــت: در این مراکز در 
واقع ظرفیت های مازاد و بدون استفاده خط تولید 
صنایع جهت تولید محصولات و خدمات جدید به 

کار گرفته می شود.
مدیر پروژه مراکز هــم آفرینــی معاونت علمی 
ضمن اشاره به اینکه راه اندازی این مراکز برآمده 
و برخاسته از قانون جهش تولید دانش بنیان است، 
افزود: در تعریف مراکز هــم آفرینی باید گفت که 
این مراکز از سمت شــرکت های بزرگ، صنایع و 
ســازمان های تولید محور برای کمک به اقتصاد 

دانش بنیان، شکل گیری و رشد ایجاد می شوند.
به گفتــه لطفی بــرای راه انــدازی ایــن مراکز 
دســتورالعمل و آئین نامه تدوین و توسط معاون 
علمی رئیس جمهور تصویب و شاخص های ارزیابی 
تدوین شده است. همچنین بسته حمایت مالی از 
این مراکز با همکاری صندوق نوآوری و شکوفایی 

در حال تدوین نهایی است.
مدیر پروژه مراکــز هم آفرینــی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 

با بیان اینکه حمایت ها در حوزه مراکز هم آفرینی 
تقریباً هم سطح و هم تراز با حمایت های اعطایی 
به کارخانه های نوآوری اســت، گفت: در ۱۰ سال 
گذشته در اکوسیستم نوآوری و فناوری هر اقدامی 
انجام شده بیشتر از سمت عرضه فناوری و نوآوری 
فعالیت صورت گرفته است، یعنی یک استارت اپ، 
تیم فناور یا شرکت دانش بنیان در مراکز نوآوری 
و رشد، پارک های علم و فناوری و یا کارخانه های 
نوآوری مســتقر شــده و نمونه محصول اولیه را 
می ســازند اما به تولید نیمه صنعتــی و صنعتی 

نرسیده است.
وی افزود: ما در مراکز هــم آفرینی می خواهیم از 
سمت تقاضا به اقتصاد دانش بنیان کمک کنیم به 
این صورت که صنعت اعلام نیاز می کند و شرکت 
دانش بنیان مرتبط با نیاز او پروپوزال ارائه می دهد 
و یک همکاری فناورانه ای شکل می گیرد که منجر 
به تولید مشترک و توسعه محصول جدید در حوزه 

فناوری و نواوری خواهد شد.
وی ادامه داد: مــا این فراینــد را در طرف عرضه 
نداشتیم و شرکت ها در سطح محصول اولیه متوقف 
می شــدند و پس از آن خودشان به دنبال سرمایه 

گذار و یا صنایع متقاضی برای حمایت می رفتند اما 
به واسطه راه اندازی مراکز هم افرینی، طرف تقاضا 
)صنایع( در درون مجموعه خود محصولات را به 

تولید انبوه می رساند.
مدیر پروژه مراکز هم آفرینی معاونت علمی ادامه 
داد: در این شــرایط طرف تقاضا یا همان صنایع و 
شرکت های صنعتی بزرگ، زیرساخت های سخت 
از جمله فضــای کار، ماشــین آلات و تجهیزات 
فضای اداری، اشــتراکی اختصاصی و همچنین 
زیرساخت های نرم مثل نیروی فنی و واحد تحقیق 
و توســعه ای خود را در اختیار شرکت های دانش 
بنیان قرار می دهد. لذا اینجــا می توانیم بگوییم 
واقعاً اقتصاد دانش بنیان شکل می گیرد و صنایع 

دانش بنیان می شوند.
لطفی با بیان اینکه برخی شرکت ها ظرفیت خالی و 
بلااستفاده برای تولید دارند که می تواند در اختیار 
اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور و دانش بنیان ها 
قرار بگیــرد گفت: برخی شــرکت ها با ۶۰ درصد 
ظرفیت خود کار می کند ولی ۸۰ درصد سهم بازار 
را دارند و اصلًا نیاز ندارند ۴۰ درصد ظرفیت دیگر 

خود را فعال کنند.

مدیر پروژه مراکز هم آفرینی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری افزود: 
شرکت های مدنظر، شــرکت های متوسط و بزرگ 
هستند و با شرکت های کوچک که مشکلات منابع، 
فضا و زیرساختی دارند، کاری نداریم. بنا بر آمار اعلام 
شده، ۵۰ درصد ظرفیت تولید کشور در کارخانه ها 
بلااســتفاده بــوده و از ۱۰۰ درصد زیرســاخت ها 
استفاده نمی شــود که این ظرفیت خالی می تواند 

برای شرکت های دانش بنیان و فناور مفید باشد.
وی ادامه داد: برخی شــرکت ها درخواست های 
همــکاری فناورانه با شــرکت های دانش بنیان و 
فناور و ایجاد مراکز هم آفرینی داده اند و ما در حال 

بررسی این درخواست ها هستیم.
لطفی با تاکید بر اینکه همــکاری فناورانه صنایع 
تولیــدی و دانش بنیان هــا در قالــب راه اندازی 
مراکز هم آفرینی در ســه حوزه سلامت، معدن و 
پتروشیمی در اولویت قرار دارند، گفت: استان های 
اصفهــان، فــارس، کرمانشــاه و یزد بــه عنوان 
استان های هدف ما در فاز اول راه اندازی این مراکز 
هســتند. مدیر پروژه مراکز هــم آفرینی معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری پرداخــت ۶۰ تا ۷۰ درصــدی خرید 
تجهیزات خاص، بهســازی و نوسازی تجهیزات، 
کمک به صادرات را از حمایت هــای معاونت در 

راستای راه اندازی این مراکز عنوان کرد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت: درباره 
دستگاه های پیام رســان تصمیمی که گرفته شد 
این اســت که تا زمانی که پاسخگو نباشند امکان 
بازگشایی مجدد آنان نیست. اما ورای آن، درباره 
بسیاری پلتفرم ها از جمله »گوگل پلی« و نظایر آن 
امکان تجدیدنظر وجود دارد. ما دو بار اقدام کردیم 
و به تعیین مصادیق بردیم اما مخالفت شده است. 
باز هم می بریم تا ان شاالله نتیجه دهد. اما بحث کلی 
به دبیر شورای عالی فضای مجازی مربوط می شود 

و دارند این مسئله را پیگیری می کنند.
عیســی زارع پــور وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در پایان جلســه هئیت دولت با حضور 
در جمع خبرنگاران درباره بازنگری در سیاســت 
مسدودسازی پلتفرم ها گفت: این ماموریت را آقای 
رئیس جمهور به دبیر شورای عالی فضای مجازی 
سپردند. در حکم ایشان هم درج شده که بازنگری 
در سیاست های مسدودسازی صورت بگیرد و ما 

هم در این زمینه پیگیر هستیم. 

وی دربــاره اینکــه بالاخــره دولــت در زمینه 
مسدودســازی ها نقش دارد اما دولتی ها نقشی را 
برای خود قائل نمی شوند، گفت: کارگروه مصادیق 
مجرمانه که بر اساس جرایم رایانه ای این وظیفه را 
برعهده دارد، زیر نظر دادستانی کل کشور است. 
این مجموعه ۱۲+۱ عضو دارد که ۱۲ عضو دیگر 
هم در مرکز فضای مجازی حضور دارند. شــش 
عضو از دولت هستند. دو نفر از نمایندگان مجلس، 
سازمان صدا و سیما و سازمان تبلیغات اسلامی و 
دستگاه های دیگر هم عضویت دارند. برای تصویب 
این موضوع نیاز به هفت رای است. حتی اگر همه 
دولت رای هم دهد باز همراهی نمایندگان مجلس 
و دســتگاه های دیگر را می خواهد ما هم در آنجا 
پیگیری می کنیم تا درباره بعضی از پلتفرم هایی 

که می شود، تجدیدنظر صورت بگیرد.
وزیر ارتباطات یادآور شــد: درباره دســتگاه های 
پیام رســان تصمیمی که گرفته شد این است که 
تا زمانی که پاســخگو نباشــند امکان بازگشایی 

مجدد آنان نیســت. اما ورای آن، درباره بسیاری 
پلتفرم ها از جمله »گوگل پلی« و نظایر آن امکان 
تجدیدنظر وجود دارد. ما دو بار اقدام کردیم و به 
تعیین مصادیق بردیم اما مخالفت شده است. باز 
هم می بریم تا ان شاالله نتیجه دهد. اما بحث کلی به 
دبیر شورای عالی فضای مجازی مربوط می شود و 

دارند این مسئله را پیگیری می کنند. 
زارع پور درباره تغییر بسته های اینترنت گفت: این 
خبری است که روز گذشته یک روزنامه به صورت 
کذب مطرح کرده و امروز هم مجددا پیگیری کردیم 
و کماکان مشخص اســت که روی این خبر کذب 
اصرار دارند. ما هیچ بسته  بلندمدت بالای چهارماه 
را در طول یک ســال و نیم گذشته نداشتیم. هیچ 
بســته ای تا روز ۵ دی ماه که روز افزایش افزایش 
تعرفه بود حذف نشده اســت بلکه با افزایش ۳۴ 
درصدی برای ترافیک بین المللی مواجه شده است. 
اپراتورها بسته هایی را معرفی کردند اما در رسانه ها 
اعلام شد که قیمت بسته ها با قیمت پنج سال پیش 

متفاوت بوده و ما بعد از آن اعلام کردیم حذف شود 
تا فضا آرام شود. بسته های جدیدی به وجود آمده 
است که از قدیم نبوده اما چون از نظر قیمت به تایید 
سازمان تنظیم مقررات نرســیده است دست نگه 
داشتیم تا تجدیدنظر صورت بگیرد. اما در آن صورت 
اگر مشکلی درباره حذف بسته ها وجود دارد اطلاع 

دهید تا پیگیری کنیم. 
وزیر ارتباطات همچنین با نشــان دادن بسته ۱۵ 
گیگ ایرانسل که در گذشــته قیمت آن ۶۵ هزار 
تومان بــود و با افزایش ۳۴ درصــدی به ۸۳ هزار 
تومان رسیده است، گفت: این ذهنیت شما است 
که وقتی اخبار کذبی را منتشــر می کنند بگویید 
ندیدیم اما الان مشخص شــد که این موضوع در 
حوزه اینترنت است. اعلام شد که بسته چهارماهه 
وجود ندارد اما مشخص شد که وجود دارد. برخی 
رسانه ها خبر کذب حذف بسته های بلندمدت را 
منتشر می کنند که صحت ندارد و فضا را ملتهب 

می سازند.

رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
در خصوص تشعشعات شــبکه تلفن همراه آگاهی 
بخشی و توجیه پذیری جامعه دارای اهمیت بسیار 

زیاد است.
به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ 
نشست تخصصی با موضوع اثرات پرتوگیری شبکه 
تلفن همراه بر ســلامت با تمرکز بر نسل پنجم در 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد. 
این نشست با هدف بررسی و تبادل نظر درباره مزایا 
و معایب استفاده از شبکه های ارتباطی نسل پنجم 
و ارائه راهکارهای بهبود سلامت جامعه در این زمینه 

تشکیل شد.
در این نشســت، نماینده هایی از دانشــگاه، انجمن 
حفاظت از اشعه، سازمان تنظیم مقررات ارتباطات 
رادیویی، اپراتورها، سازمان انرژی اتمی و یک شرکت 

پژوهشی حوزه سلامت و جمعی از خبرگان پژوهشگاه 
در این حوزه حضور داشتند و به بحث و بررسی پیرامون 
اثرات پرتوگیری شبکه تلفن همراه بر سلامت با تمرکز 

بر نسل پنجم پرداختند.
در ابتدای جلسه گزارشی از عملکرد پژوهشگاه ICT در 
خصوص اقدامات انجام شده در حوزه اثرات پرتوگیری 
شــبکه تلفن همراه بر سلامت ارائه شــد و در ادامه 
سید محمد رضوی زاده رئیس پژوهشگاه ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات ضمن معرفــی و بیان عملکرد 
پژوهشــگاه ICT، اظهار کرد: پژوهشگاه در حقیقت 
بازوی پژوهشی وزارت ارتباطات است، به طوری که 
فعالیت های پژوهشی وزارت ارتباطات در این مرکز 
صورت می گیرد البته همواره در تلاش هســتیم که 
نقش مؤثری در کل جامعه آی سی تی کشور داشته 
باشــیم به عنوان مثال برگزاری همین جلســه که 

نمایندگان سازمان های مختلف در آن حضور دارند. 
وی همچنین با اشاره به رشد فناوری های ارتباطی 
به ویژه شبکه های تلفن همراه، افزود: امروزه با توجه 
به رشد فناوری های ارتباطی، استانداردسازی در این 
حوزه نیز رشد کرده است و نسبت به ۱۰ سال پیش، 
رگولاتوری بسیار پیشرفته تر شده است، اما هنوز به 

پژوهش در این حوزه باید ادامه داد.
رضوی زاده تصریح کرد: علاوه بر تحقیق و پژوهش 
در این حوزه بسیار مهم که ســلامت مردم در میان 
است، همکاری متقابل بین رشته ای می بایست بین 
بخش های فنی مخابراتی و بخش هایی که مرتبط با 
سلامت انسان است شکل گیرد، تا بتوانیم دغدغه های 
موجود در جامعه نســبت به موضوع این جلســه را 

برطرف کنیم.
رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، 

همچنین با اشــاره به موضوع اطلاع رسانی و توجیه 
پذیری در جامعه نســبت به این پدیــده، بیان کرد: 
این دغدغه در جامعه فقط برای کشــور ما نیست و 
در همه دنیا وجود دارد، و مــا ضمن اینکه باید برای 
این دغدغه ها پاسخ داشته باشیم، باید اطلاع رسانی 

درستی نیز انجام دهیم.
رضوی زاده با اشــاره به جایگاه پژوهشگاه در بحث 
پژوهش های تشعشــعات رادیویی در شــبکه های 
سلولی، گفت: ما در پژوهشگاه با برگزاری این چنین 
جلسات هم اندیشی سعی داریم تا این موضوعات را از 
نظر فنی و پزشکی مورد بررسی بیشتر قرار دهیم، زیرا 
این موضوع بسیار مهمی در جامعه است و اگر نیاز باشد 
تصمیمی در بخش حاکمیت در این خصوص صورت 
بگیرد خروجی همین جلسات است؛ باید تصمیماتی 

گرفته شود که برای مردم و کشور مفید واقع شود.

همكاری های فناورانه شكل می گيرد

تولید انبوه دانش بنیان در صنایع بزرگ

در فیلتر “گوگل پلی” می توان تجدیدنظر کرد

ضرورت آگاهی بخشی درباره تشعشعات شبکه تلفن همراه


